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a) Základní údaje o škole 

 

 
 

Adresa: Základní škola Litomyšl  

 T. G. Masaryka 1145  

 

570 01 Litomyšl 

 

 

 

Tel: Ředitel: 461 612330 

 Zástupkyně: 461 613090 

 Hospodářka: 461 612356 

 

 

 

 

 

E-mail: 3zs@lit.cz  

Web: 

 

Dat. schránka 

www.litomysl.cz/3zs 

 

amjue 85 

 

 

 

  

 

 

 
                                                                       
 

 

 

 

mailto:3zs@lit.cz
http://www.litomysl.cz/3zs
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Charakteristika školy 
 
          Základní škola Litomyšl, ulice T. G. Masaryka 1145 byla zřízena k 1. 1. 1993 jako 

právní subjekt. 

Jejím hlavním úkolem je výchova a vzdělávání mládeže ve věku 6 – 15 let. 

          Zřizovatelem školy je Město Litomyšl, po odborné stránce je škola řízena OŠMT KÚ 

Pardubického kraje. Ekonomicky školu zajišťuje zřizovatel (provoz) a KÚ (školské výdaje). 

Po metodické stránce je škola řízena a kontrolována Českou školní inspekcí. 

          Do školy jsou zapsáni žáci převážně z Litomyšle a z více než 20 okolních obcí. 

          Od 1. prosince 1997 má škola vlastní budovu, která má dvě poschodí, kmenové třídy, 

odborné učebny F, Ch, učebnu informatiky, cvičnou kuchyň, hudebnu, řadu kabinetů, heren, 

aulu, školní družinu a školní klub. 

V srpnu 1998 byla otevřena sportovní hala, kterou škola využívá na výuku tělesné výchovy.  

          Ve školním roce 2017/18 přestali naši žáci používat během školního dne (v budově 

školy) mobilní telefony, což je zakotveno i ve školním řádu. Žákům jsme proto postupně 

rozšířili nabídku jiných aktivit, kterými vyplňují přestávku. Mladší žáci mají k dispozici hrací 

koutky, starší žáci si mohou zahrát ping pong, zaházet si na koše a posilovat svaly na 

hrazdách. Nově mají k dispozici také hru, kterou jsme nazvali "pytlíky". Plánujeme ještě 

doplnit malé branky. Žáci mají o aktivity velký zájem. 

 

Městská sportovní hala 

 Hala je otevřena od podzimu roku 1998.  

     V dopoledních hodinách v pracovní dny je hala využívána pro výuku tělesné výchovy 

některých místních škol. Využívá ji především naše škola, dále Střední pedagogická škola a 

Speciální základní škola.  

     V odpoledních hodinách halu využívají především místní sportovní oddíly.  

O víkendu se v hale konají různá mistrovská utkání a turnaje, v případě volných hodin je hala 

nabídnuta k využití pro cizí účastníky. 

     Akce většího rozsahu jako Litex Show, Mistrovství ČR v aerobiku apod. musí být předem 

dohodnuty na MÚ, aby byl zajištěn termín. 

     V hale probíhají v květnu akce spojené s Majálesem.                                   

Součástí haly je také posilovna, která je v provozu každý den až do večerních hodin. 

 

 

OOrganizace školního roku 2018/2019 

 
Začátek školního roku:                3. září 2018 

Podzimní prázdniny:   29. a 30. října 2018 

Vánoční prázdniny:   22. prosince 2018 - 2. ledna 2019 

Pololetní prázdniny:                    1. února 2019 

Jarní prázdniny:                           4. – 10. února 2019 

Velikonoční prázdniny:   18. dubna 2019 

Konec školního roku:   28. června 2019           
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Školská rada  

 

         Podle zákona č. 561 ze dne 24. září 2004 o předškolním, základním, středním, vyšším 

odborném a jiném vzdělávání (tzv. školského zákona) musí být při každé škole zvolena 

školská rada. Ve školské radě naší školy jsou dva zástupci zřizovatele, dva učitelé a dva 

zástupci rodičů. Funkční období členů školské rady jsou tři roky a jednání se uskuteční 

minimálně dvakrát ročně. 

Členové: za rodiče - Pavla Šaldová, Soňa Neugebauerová   

               za zřizovatele - Milada Nádvorníková, Radek Pulkrábek 

               za školu - Pavel Jakl, Iva Kabrhel   

              

Zasedání školské rady 29. 8. 2018 

Přítomni: p. Pulkrábek, p. Neugebauerová, p. Jakl, p. Kabrhel 

Omluveni: p. Nádvorníková, p. Šaldová 

Hosté: p. Jirsa, P. Voříšková 

 

Program: 

- Zahájení schůze Školské rady 

- ŠR schválila Výroční zprávu o činnosti školy za školní rok 2017/2018 - zpracovala p. zást.    

     K. Voříšková 

- Školská rada schválila zakomponování GDPR do textu Školního řádu a vnitřního řádu  

     školní družiny a školního klubu. 

- ŠR byla seznámena s rozšířením ŠVP o doplněk minimálních výstupů pro žáka 2.A - 22  

     hod. (2 hod. TČ, 1 hod. TV výměnou za 3 hod. ČJ) 

- ŠR byla seznámena s generálním souhlasem pro rodiče - GDPR (sportovní soutěže, výtvarné  

     práce, foto, kurzy, akce školy) 

- ŠR byla seznámena s výsledky opravných zkoušek - neprospěl L. Vyhnánek z NJ. 

- Navýšení rozpočtu - výměna linolea ve 4 třídách. 

- Diskuse. 

 

Zasedání školské rady 20. 5. 2019 

Přítomni: p. Pulkrábek, p. Nádvorníková, p. Neugebauerová, p. Jakl, p. Kabrhel 

Omluveni: p. Šaldová 

Hosté: P. Jirsa, K. Voříšková, J. Tláskalová, p. Pražák 

 

Program: 

- Zahájení schůze Školské rady. 

- Informace o školní jídelně Scholarest – p. Pražák, p. Pulkrábek, p. Kabrhel 

- Zápis do prvních tříd – 36 žáků, 22 – sportovní třída, 14 – klasická výuka. 

   Vytvoří se 2 kombinované třídy po 18 žácích. 

- ŠR projednala návrh rozpočtu na rok 2019 – pokrytý provoz školy, více financí na investice    

   (venkovní třída) 

- Šablony na příští 2 školní roky za 1,5 mil. Kč (asistenti, ŠD, ŠK, doučování, tandemová  

   výuka, projektové dny). 

- seznámení s šetřením ČŠI - řešila stížnost formou trestního oznámení na Státní zastupitelství    

  ve Svitavách - 7 stížností na školní řád - 4 neoprávněné, 3 důvodné (svačení obvykle o velké  

   přestávce, známou nepřítomnost omlouvat předem, omezení používání mobilních telefonů  

   v době vyučování). 

- ŠR projednala úpravu Školního řádu a 29. srpna se bude hlasovat o jeho finální podobě. 

- Diskuse 
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b) Přehled učebních plánů 
        

       Ve školním roce 2018/19 se  vyučovalo podle Školního vzdělávacího programu pro 

základní vzdělávání: 

1. – 7. ročník: ZS TGM 53/2018 

8. – 9. ročník: ZS TGM 25/2016 
 
 

 

c) Personální zabezpečení školy  
                                       

Údaje o pracovnících školy a jejich aprobaci                                              
 

Jméno  Funkce  Aprobace 
 

Jirsa Pavel  ředitel     Č-Ov 

Tláskalová Jana                  zást. řed. pro 1.st.       1.st. 

Voříšková Kamila  zást. řed. pro 2.st.       M-F    vých.poradce    

Knapová Michaela 1.tř. uč. 1.st.      1.st.  

Kabrhel Iva 2.A uč. 1.st      1.st. 

Hrdonková Věra 2.B uč. 1.st.      1.st. 

Filová Jitka                             3.A uč. 1.st.                       1.st. 

Boušková Iveta                       3.B uč. 1.st.                       1.st. 

Boštíková Hana 4.tř. uč. 1.st.      1.st. 

Přílučíková Miroslava 5.A uč. 1.st.      1.st. 

Gerčáková Jana 5.B uč. 1.st. spec. ped.                      

Flídr Václav                           6.tř. uč. 2.st.                     Čj-Ov 

Jakl Pavel 7.tř. uč. 2.st.    M-Ch 

Veselíková Zuzana                8.A                              uč. 2.st.                     Bi-Tv   metodik prev. 

Chaloupka Luboš 8.B uč. 2.st.     D-Z 

Židková Šárka 9.A uč. 2.st.    Č-Ov 

Matysová Irena                      9.B uč. 2.st.                    1.st.-Aj  

Lorencová Helena                   uč. 2.st.   1.st.-Aj 

Břeň Milan  uč. 2.st.    M-ZT 

Buřvalová Anežka                                                     uč. 2.st.                     F 

Kašparová Iva  uč. 2.st.    Nj-Z 

Kusý Jiří                                                                    uč. + školní asistent 

Krejsová Kristýna                                                     uč. + školní asistent 

Dvořáková Tereza                                                     uč. + školní asistent 

Nohavcová Renata vych. ŠD vych. 

Slívová Zuzana vych. ŠD vych. 

Coufal Josef vych. ŠK vych. 

Střeštíková Kamila                vych. ŠD                     asistent pedagoga 

Kočí Kateřina                         vych. ŠD                    školní asistent 

Brokešová Věra                                                         asistent pedagoga 

Rovnerová Monika                                                    školní asistent 

Císařová Alena                                                           asistent pedagoga 

Švábová Zuzana                                                         školní asistent 

Faitová Martina                                                          školní asistent  

 

Králová Štěpánka                  účetní 



 7 

Beránek Jaroslav                   školník 

Bílá Božena                           uklízečka  

Machálková Jana                   uklízečka 

Majtnerová Hana                   uklízečka  

Kabrhel Jan                            správce haly 

Adamský Jiří                          pom. síla - hala  

Veselíková Marie                   uklízečka – hala 

 

 

 

d) Údaje o přijímacím řízení 
 

Zápis do 1. tříd 
 

Zápis do 1. tříd proběhl ve čtvrtek 11. dubna 2019. V den zápisu bylo zapsáno celkem 44 dětí, 

z toho 5 žádostí o odklad. Plánována je výuka ve dvou programech - klasickém a sportovním. 

O sportovní program je mírně větší zájem. 

Rodiče byli v brzké době po zápisu pozváni na schůzku, kde došlo k upřesnění dalších 

informací. 

 
Výsledky přijímacího řízení na střední školy pro školní rok 2018/2019 

 
Název školy Město Počet 

Gymnázium A. Jiráska Litomyšl                       0 + 7 

SŠZaT Litomyšl                       10 

VOŠ a SOŠ technická Česká Třebová 1 

ISŠ technická Vysoké Mýto 4 

SŠ automobilní Ústí nad Orlicí 3 

SOŠ a SOU  Polička 3 

SŠ obchodu a služeb SČMSD Polička 2 

SZdrav.Š Svitavy 3 

VOŠ stavební a SŠ stavební Vysoké Mýto 1 

SŠ umělecko-průmyslová Ústí nad Orlicí 1 

Průmyslová SŠ  Letohrad 1 

SŠ zemědělská a veterinární Lanškroun 1 

SPŠ elektrotech. a VOŠ Pardubice 1 

SŠ cest. ruchu a graf. designu Pardubice 1 

SŠ André Citroëna  Boskovice 1 

Zemědělská akademie a gymnázium – SŠ a VOŠ Hořice 1 

 
Celkem bylo přijato 43 žáků z 5., 8. a 9. tříd, jeden žák odchází z 8. třídy bez dalšího vzdělávání 
z 5. ročníku (víceleté gymnázium)   7 žáků  

z 8. ročníku   2 žáci 

z 9. ročníku                                                                                                          34 žáků 

(z 8. a 9. ročníků - 1 žákyně konzervatoř, 21 žáků maturitní obory, 14 žáků učební obory) 48 žáků 
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e) Údaje o výsledcích vzdělávání 
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f) Údaje o prevenci sociálně patologických jevů  

 

   Letošní rok byl z hlediska práce školního metodika prevence výrazně klidnější a během 

roku jsme neřešili mnoho problémových situací v kolektivu či u jednotlivců.  

   Na prvním stupni třídní učitelé převážně řešili neshody v kolektivu a vyčlenění jedince. 

Většina konfliktních situací vychází z přehnaného emočního vnímání dětí. V jeden okamžik 

se cítí být v roli oběti šikany a druhý den je již vše zapomenuto a jsou dle svých slov 

kamarády. Na prvním stupni se z rizikového chování objevily případy zvýšené absence (3x), 

vyčlenění jednotlivce z kolektivu (3x), krádeže (3x), slovní útok na dospělou osobu (2x), 

zneužití mobilního telefonu k psaní ubližujících zpráv (1x) a špatná příprava na výuku (1x).  

   Na druhém stupni se třídní učitelé zabývali jak řešením vztahů ve třídě, tak individuálními 

problémy nebo rizikovým chováním jednotlivých žáků. Rizikové chování v dopravě (1x), 

sebepoškozování (3x), zneužití mobilního telefonu k šíření pomluv (1x), vyčlenění 

jednotlivce z kolektivu (5x), zanedbávání péče (1x). Ve dvou případech jsme ve spolupráci  

s OSPOD Litomyšl a Pardubice řešili nápadně vysokou absenci u dvou žáků s podezřením  

na záměrné vyhýbání se školní docházce. V obou případech byla svolána výchovná komise a 

pracovníci OSPODu byli nadále průběžně informování. 

   Tak jako v letech minulých nastaly situace, kdy spolupráce s rodiči byla přínosná, a dosáhli 

jsme požadovaných změn. V jiných případech ke změnám nedošlo a vše skončilo pouze  

u slibů. Mnoho situací řešili třídní učitelé sami a následně informovali metodika prevence.  

S řešením situací ve škole nám pomáhala školní psycholožka, speciální pedagog ze SVP Alfa, 

pracovníci OSPODu. 

   Programy ve třídách 

Žáci šestého ročníku hned na začátku školního roku vyjeli na celý týden na adaptační pobyt 

na Budislav. Cílem bylo, aby se poznali s novými spolužačkami a třídním učitelem. 

Školní psycholožka zrealizovala ve třídách programy na podporu dobrých vztahů a spolupráci 

v kolektivu. Speciální pedagog vedl program na zjištění vztahů a následnou podporu dobrých 

vztahů v 5. A. Stejný program pod vedením metodika prevence proběhl v 7. třídě. 

Lektorka z Centra pro rodinu a sociální péči uskutečnila v 5. ročníku  program prevence 

rizikového sexuálního chování s názvem Dospívání. 

Pan Řehák ze společnosti Abatop poutavou formou žákům osmého ročníku přiblížil 

problematiku nemoci AIDS. 

Základem preventivních akcí byly programy od Pedagogicko – psychologické poradny Ústí 

nad Orlicí. Letos prvním rokem programy od PPP proběhly v rámci všech ročníků. Začátek, 

Tajuplný ostrov (1. tř), Stonožka (2., 3., 5. ročník), Líbí, nelíbí (4. ročník), Kybersvět (6. tř.), 

Ne návykovým látkám (7. tř., 8. ročník), Romeo, Julie,… sex (9.B). 

      

 

 

 

 

 

g) Další vzdělávání pedagogických pracovníků 
 

       Ve školním roce 2018-2019 se učitelé účastnili řady školení, seminářů a konferencí, 

jednalo se především o vzdělávání v oboru jejich aprobace nebo v oboru pedagogiky. 

Mnoho vzdělávacích akcí bylo uskutečněno v rámci projektu MěÚ Litomyšl Cestou 

k vzájemnému porozumění. Jednalo se především o témata týkající se inkluze, vzdělávání 

žáků se speciálními potřebami. 

 



 10 

Strategie řízení a plánování – soubor 9 seminářů              Jirsa 

Bakaláři                                                                              Voříšková 

Tv – přehazovaná                                                               Veselíková 

Školení k projektům                                                           Židková, Chaloupka 

Jak udělat Čj na 2. st. zajímavější                                      Jirsa 

Nakopněte svoji školu                                                        Veselíková, Židková, Boštíková 

Žákovský parlament                                                           Veselíková 

Netradiční pomůcky ve výuce 1. stupně                            Kabrhel, Hrdonková, Knapová, 

                                                                                            Filová, Gerčáková, Boušková 

Matematika                                                                         Boušková, Boštíková  

Veselé počítání s hudbou                                                    Filová, Knapová, Kabrhel,             

                                                                                            Hrdonková 

Proměny generací                                                               Flídr, Kusý 

Proč je baví čeština                                                             Jirsa 

Vývojová dynamika                                                            Gerčáková, Matysová 

Jak zvýšit svou psychickou odolnost                                  Kočí 

Využívání MMT a aplikací ve výuce cizích jazyků           Matysová, Lorencová 

Hry na školy v přírodě a pohybové akce                            Břeň 

Školení k výuce Aj                                                             Matysová, Lorencová 

Škola v pohybu                                                                   Filová, Slívová 

Formativní hodnocení                                                         Voříšková, Tláskalová 

Psychopati mezi námi                                                         Dvořáková, Kočí 

Školní parlament                                                                 Boušková, Gerčáková, Dvořáková,              

                                                                                             Chaloupka, Jakl, Voříšková 

 

Další setkávání probíhalo v rámci projektu MAP II – tzv. Kabinety, kterých se účastnili 

učitelé daného zaměření 

Kabinety: 

- vedení škol 

- matematika 

- český jazyk 

- chemie a fyzika 

- školní družiny 

- 1. stupeň ZŠ 

- novodobé dějiny 

- pracovní činnosti 

- školní parlament 

- výchovní poradci a metodici prevence 

- mateřské školy 

- malotřídní školy 

 

Výchovný poradce (VP) a metodik prevence (MP) se pravidelně účastnili setkání 

organizovaných Pedagogicko-psychologickou poradnou v Ústí nad Orlicí a odborem školství 

MěÚ v Litomyšli a školení v daném oboru: 

Odborný seminář pro VP a MP                                           Voříšková 

Setkání VP v PPP Ústí nad Orlicí                                       Voříšková 

VP - přijímací řízení, zaměstnanost                                     Voříšková 

VP – ZŠ a SŠ Žamberk – stud. obory pro slabší žáky         Voříšková 
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h) Údaje o aktivitách a prezentaci školy  
 

 

Olympiády a soutěže 
 

Soutěž odborných dovedností ZŠ – XIX. ročník … 7. 11. 2018 

 
Na ISŠT Vysoké Mýto proběhla ve středu 7. listopadu 2018 soutěž žáků základních škol.  

V časovém horizontu tří hodin žáci pomocí nářadí zhotovovali model kovového auta. Porota z 

řad učitelů střední školy hodnotila hlavně kvalitu provedení a tvar hotového výrobku.  

Naši školu reprezentovali žáci devátých tříd – Vojtěch Buben, Radim Leština, David Nešetřil, 

Matyáš Zahradník a Zdeněk Jiskra. V konkurenci zhruba čtyřiceti žáků naši chlapci dosáhli 

velmi dobrých výsledků. V kategorii jednotlivců Vojtěch Buben obsadil celkové druhé místo 

a v kategorii tříčlenných týmů chlapci získali třetí místo. Gratulujeme! 

Pro žáky samotné byla tato soutěž dobrou příležitostí ukázat své manuální schopnosti a 

poznat pracovní zázemí a vybavení střední školy. 

 

 

 

Dějepisná olympiáda … 21. 11. 2018  
  

"Za poznáním, za obchodem i za prací aneb Cesty jako tepny civilizace" - tak se nazývá 

tematické zaměření 48. ročníku dějepisné olympiády. Letošní téma přilákalo do školního kola 

9 žáků osmých a devátých tříd. Na historických cestách a obchodních stezkách se nejlépe 

zorientoval Jiří Kuta z 8. A. 

Zaslouženě tak postoupil do lednového okresního kola ve Svitavách.  

Nejlepší žáci: 

1. Jiří Kuta 

2. David Hladík 

3. Lenka Hochbergrová 
 

 

 

Zeměpisná olympiáda  
 

školní kolo ... 16. 1. 2019 

V měsíci lednu proběhlo tradičně školní kolo zeměpisné olympiády. Naši žáci letos soupeřili 

ve dvou kategoriích rozdělených podle ročníků. Jejich snažení nakonec přineslo tyto 

výsledky: 

Kategorie B (7. třída) --- Téma: Afrika, Amerika 

1. Sára Šedivá 7. 

2. Pavlína Kabrhelová 7. 

3. Hana Kovářová 7. 

            Petr Barcal 7. 

Kategorie C (8. a 9. třídy) --- Téma: Evropa 

1. Jiří Kuta 8. A 

2. David Hladík 9. B 

3. Eliška Křivková 8. A 

Vítězové postupují do okresního kola ve Svitavách. Všem řešitelům patří poděkování za 

účast. 
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Konverzační soutěže v angličtině  
 

Školní kolo … 22. 1. 2019 

Dne 22. 1. 2019 proběhlo školní kolo soutěže v angličtině. Soutěž probíhala ve dvou 

kategoriích - IA - žáci do 7. tříd a IIA - žáci 8. a 9. tříd, celkem 22 žáků. 

Soutěž má dvě části - písemnou a ústní. Písemná část je poslechová, soutěžící vybírají z 

nabídky slov nebo doplňují podle toho, co slyší, do pracovního listu. Do ústní části postupují 

ti, kteří získají potřebný počet bodů. Každý soutěžící se zkušební komisi představí - jak se 

jmenuje, kolik mu je let, odkud je, může přidat i svoje záliby a to, jak tráví svůj volný čas. 

Potom mluví na vylosované téma, využívá obrázků, případně návodných otázek od 

zkoušejících.  

 

Kategorie I A 

1. My family  

2. My school  

3. My daily routine  

4. My town, village  

5. Free time, hobbies, pets 

 

Kategorie II A 

1 - 5 plus  

6. Weather, clothes, fashion  

7. English speaking countries, travelling  

8. Cultural life (cinemas, theatres, concerts, books, ...)  

9. Festivals, celebrations  

10. Healthy x unhealthy lifestyle, food, sportsHodnotí se rozsah a správnost slovní zásoby, 

schopnost reagovat na položené otázky, gramatická a věcná správnost. 

 

Dohromady v obou kategoriích se zúčastnilo 28 žáků. Do ústní části postoupilo ve starší 

kategorii 5 žáků, v mladší kategorii 10 žáků. 

 

Kategorie IIA (8. a 9. tř.) 

1. místo Zuzana Štěpánská (8. A)  

2. místo Vojtěch Buben (9. tř.)  náhradník 

  

Kategorie IA (6. a 7. tř.) 

1. místo Daniel Prokeš (7. tř.)  

2. místo Michal Macek (7. tř.) náhradník 

 

 

Okresní kolo … 14. 2. 2019 

Okresní kolo proběhlo už tradičně na naší škole. Akce se zúčastnilo celkem 34 soutěžících ze 

základních škol a víceletých gymnázií okresu Svitavy. Nejnáročnější co do účasti a výběru 

vítězů byla kategorie IIA - 8. a 9. třídy základních škol. Zkušební komise musela vybrat ze 17 

soutěžících toho nejlepšího, který bude reprezentovat svoji školu v krajském kole v 

Pardubicích. 
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Pythagoriáda 
 

Jako každoročně se žáci 5. – 8. tříd zúčastnili Pythagoriády, která proběhla 4. - 5. dubna, 

úspěšní řešitelé jednotlivých kategorií (z 15 úkolů získali 10 bodů) se 28. května zúčastnili 

okresního kola ve Svitavách. Naši školu reprezentovali Nina Lorencová za 6. ročník a Pavlína 

Kabrhelová za 7. ročník. V kategorii 5. tříd se okresní kolo nekoná a v kategorii 8. tříd nebyli 

úspěšní řešitelé. 

 

 

Matematický klokan – 22. 3. 2019 
 

Každým rokem se naše škola účastní tradiční matematické soutěže Klokan.  

Mezinárodní soutěž Matematický klokan vznikla přibližně v roce 1980 v Austrálii a od roku 

1991 se rozšířila do zemí Evropy.  

Třídy (druhá až devátá) byly rozděleny do čtyř kategorií … Cvrček (2. a 3. třídy), Klokánek 

(4. a 5. třídy), Benjamín (6. a 7. třídy), Kadet (8. a 9. třídy). 

Na vypracování úloh měli žáci 60 minut. Za každý špatně vypočtený příklad se 1 bod odečítal 

a za správně vyřešený se přičítaly 3, 4 nebo 5 bodů podle obtížnosti úlohy. 

 

Výsledky:

kategorie Cvrček [2. - 3. třídy] 

pořadí jméno                počet bodů třída 

1. Adéla Vacková 67 3.B 

2. Eliška Fenglová 61 3.B 

3. Vít Veselík             60 3.A 

 

kategorie Klokánek [4. - 5. třídy] 

pořadí jméno                počet bodů třída 

1.-2. Kristýna Nováková 92 5.A 

1.-2. Eliška Pulkrábková 92 5.A 

3.-4. Aneta Balcarová 91 5.A 

3.-4. Adam Kroupa             91 5.B 

kategorie Benjamín [6. - 7. třídy] 

pořadí jméno                 počet bodů třída 

1. Nina Lorencová 82 6. 

2. Anna Dobrová 80 7. 

3. Tereza Švandová 73 7. 

 

kategorie Kadet [8. - 9. třídy] 

pořadí jméno                počet bodů třída 

1. Martin Dudycha 64 8.B 

2. Vojtěch Buben 57 9.A 

3. Andrea Balcarová 55 8.A 
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Sportovní aktivity 

 

Přespolní běh  
 

- oblastní kolo … 13. 9. 2018 

Tradiční akce konaná vždy v září je letos za námi. Tentokrát jsme obsazovali krásná 3. místa, 

a to: Nela Kroupová, Zdeněk Neugebauer a Natálie Svobodová. 

Těsně pod stupni vítězů pak skončili Barbora Hošková (4. místo), Jakub Němec (5. místo), 

dále Samuel Matějka (8. místo) a Marie Vavřínová (9. místo). 

V okresním kole zabodovala Natálie Svobodová také 3. místem. 

 

 

Minifotbal žáků  

 

- oblastní kolo III. a IV. kategorie ... 27. 9. 2018 
Dne 27. 9. 2018 se uskutečnil turnaj v minifotbalu žáků na umělém hřišti TJ Jiskra Litomyšl. 

III. kategorie - žáci mladší bohužel v silné konkurenci neuspěli a skončili pátí.  

IV. kategorie - žáci starší turnaj s přehledem vyhráli a postupují do okresního kola, které se 

bude konat v úterý 9. 10. 2018 ve Svitavách. 

 
 
- okresní kolo v minifotbalu žáků IV. kategorie ... 9. 10. 2018 

Dne 9. 10. 2018 se uskutečnil turnaj v minifotbalu žáků na umělém hřišti ve Svitavách - žáci 

rozehráli turnaj výborně a porazili favorita z Mor. Třebové 2:1, Následné zápasy však nebyly 

tak vydařené a tým "neprodal" svůj potenciál, který rozhodně měl na vítězství v tomto 

okresním kole, takže při rozhodování o vítězství jsme šahali po kratším konci, a proto je 

druhé místo v turnaji moc pěkné, ale má pro nás hořkou příchuť ... 
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Plavecká soutěž měst … 3. 10. 2018 
 

Ve středu 3. 10. 2018 se naše škola zapojila do celorepublikové akce. Plavecká soutěž měst 

probíhá již od roku 1992 a naše žákyně i žáci nemalou mírou přispěli k velkému úspěchu. 

Litomyšl je vítězem kategorie A celorepublikové Plavecké soutěže měst 2018. 

 

Výsledky 

Kategorie A - města do 20.000 obyvatel 

1. Litomyšl                         6942 b. (634 účastníků) 

2. Kravaře                         6465 b. (507 účastníků) 

3. Beroun                                     6243 b. (367 účastníků) 

4. Postoloprty                         5761 b. (292 účastníků) 

5. Rychnov nad Kněžnou 5421 b. (322 účastníků)          

 

 

Odznak olympijských vítězů pro 1. stupeň - Česko sportuje … 26. 10. 2018 

 
V pátek  26. 10. 2018 prožili žáci 1. stupně dopoledne plné pohybu. Plnili šest disciplín  

z OVOVu - odznak všestrannosti olympijského víceboje: leh - sedy, driblink, kliky, trojskok, 

švihadlo a shyby. 

   Všichni žáci se snažili podat co nejlepší výkony. Chvíle plné sportovního napětí nám 

pomáhali zpříjemnit spolužáci z vyšších ročníků, studentky a studenti z pedagogické školy i 

naši učitelé a asistenti, kteří výsledky počítali a zaznamenávali do tabulek. Žáci netrpělivě 

očekávají, zda jejich výkon postačí na získání odznaku. 

   Tuto sportovní akci jsme zakončili vypuštěním balónků na dvorku školy ke stému výročí 

republiky. 

 
 

Plavecký výcvik žáků 

 

Plaveckého výcviku se účastnily třídy 1. třída, 2. A a 2. B (10 lekcí) a 3. A, 3. B a 4. třída  

(5 lekcí). Výuku měli zcela hrazenou žáci 1. a 2. tříd v rámci výuky tělesné výchovy. 

Plavecký výcvik zajišťovala pro naše žáky Plavecká škola v Litomyšli. 
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Kvalifikační utkání 1. stupně Mistrovství Evropy 2019 družstev žen ve stolním 

tenisu o postup na závěrečný turnaj ve Francii . . . 4. 12. 2018 
 

Naše škola se stala 

pořadatelem kvalifikačního 

utkání o postup na Mistrovství 

Evropy 2019 ve stolním tenisu 

ve Francii.  

Jako organizující škola jsme 

měli možnost uspořádat pro 

naše žáky besedu s českými 

reprezentantkami, která byla 

velice příjemná. Hráčky byly 

velice vstřícné, pohodové, bez 

zábran odpovídaly na rozličné 

otázky našich žáků.  
 

     

 
 

 

 

V úterý 4. prosince 2018 se všichni příznivci a 

fanoušci stolního tenisu přišli podívat významné 

sportovní utkání, rozhodující souboj o postup na 

mistrovství Evropy 2019 ve stolním tenisu družstev. 

 

Naše družstvo žen reprezentovaly Hana Matelová, 

Dana Čechová a Karin Adámková. Za Španělky 

nastoupily tři hráčky s původem mimo Španělsko (dvě 

Číňanky a jedna Ukrajinka dokonce s českými 

kořeny). Závěr utkání Česká republika - Španělsko 3 : 

1. Po velmi dramatickém průběhu naše děvčata 

zvítězila a postoupila. 
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Hráčky byly nadšené z prostředí v Litomyšli a děkovaly divákům za výraznou podporu. 

Česká asociace stolního tenisu ústy svého předsedy vyjádřila velké nadšení ze způsobu, 

jakým jsme se zhostili organizace utkání Česká republika - Španělsko, a jako naše ocenění 

rozhodla, že nám zafinancuje nákup kvalitního ozvučení pro četná vystoupení našich dětí! Je 

to moc fajn, dělá se toho hodně a často práci našich vychovatelek, učitelek a dětí 

znehodnocoval všelijaký hluk nebo slabý hlas malých dětí. To by nyní mělo odpadnout. 

České asociaci předem děkujeme a těšíme se, jak to bude fungovat. 
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Zábavná dvouhodinovka v pátek 21. 12. 2018 . . . před vánoční besídkou 
 

Poslední den školy před Vánoci - učit se, to né. Všichni ze 2. stupně jsme se sešli v hale a 

uspořádali urputný turnajový souboj tříd o Bon Pari. 

   Čekalo nás celkem 7 kol. První disciplínou byl štafetový běh se spacákem - ve spacáku si 

hověl jeden ze členů družstva. Protože hra byla fyzicky náročná, tak při druhé hře stačilo 

trošku šikovnosti a štafetově dostrkat míček od startu k cíli pomocí lžíce uvázané provázkem 

k pasu. Ještě pomalejší byla disciplína třetí - umístit ringo kroužek, co nejblíže ke středu haly. 

   Nejpohyblivější hrou bylo běhání pro kostky a zároveň odnášení kostek jiným třídám - hráli 

jsme na čas. Opět pingpongový míček a další urputný boj - shodit míček z polévkové lžíce. 

Při poslední hře jsme dali zabrat našim hlasivkám - navést hlasem svého spolužáka k šátku a 

potom zpět. 

   Bylo to skvělé, urputné a zničující. Zvítězila třída 9. B, ale to asi není nejpodstatnější. 
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JAK JSME VYRAZILI NA LYŽE aneb lyžování v Přívratu . . . 9. 1. 2019 
 

Ve středu 9. 1. odpoledne jsme vyrazili lyžovat na Přívrat. Cesta autobusem nebyla dlouhá, 

jenom plná smíchu. 

Když jsme dorazili na místo, natěšeně jsme si nazuli přeskáče, popadli lyže a šli směrem k 

vleku. Pan učitel nám rozdal permanentky, nasadili jsme si lyže a začali jezdit. Jezdili jsme, 

padali, smáli se a skvěle trávili odpoledne. Pomalu se začalo stmívat, ale my pořád plní 

energie. Když už se naše lyžování blížilo ke konci, sjeli jsme párkrát kopec slalomem, 

naposledy popadali jako bowlingové kuželky a už byl čas jet domů. 

V autobuse jsme sice trochu usínali, ale odvezli jsme si sebou plno zážitků a vzpomínek. 

                                                                                                                    Bohdana Ottová, 8.A 

 

 
 

 

 

Turnaj žáků 1. stupně ve vybíjené 
 

… chlapci ... 2. - 3. třídy - oblastní kolo   17. 1. 2019 

Dne 17. 1. 2019 se uskutečnilo v Litomyšli oblastní kolo ve vybíjené žáků I. kategorie. 

Soutěže se zúčastnila 4 družstva (I. ZŠ Litomyšl, II. ZŠ Litomyšl, ZŠ T. G. Masaryka 

Litomyšl a ZŠ Cerekvice). Naši školu reprezentovalo 12 žáků (z toho 3 žákyně) ze 2. a 3. 

třídy. 

První zápas jsme odehráli proti I. ZŠ Zámecké. V první polovině utkání jsme soupeře přehráli 

a v druhé polovině jsme vedení bez problémů udrželi. Byl to jednoznačný zápas v náš 

prospěch. Druhé utkání jsme hráli proti ZŠ Cerekvice. V první půli se nám nedařilo strefovat 

a vybíjet soupeře, v druhé půli jsme však potvrdili naši kvalitu a soupeře jsme přehráli. 

Finálový zápas jsme odehráli proti domácímu družstvu - II. ZŠ U Školek. Závěrečný zápas 

byl neuvěřitelně vyrovnaný, žáci bojovali, jak nejlépe mohli, v poločase jsme vyhráli pouze o 

jedno vybití a v druhé polovině jsme remizovali. V infarktové koncovce jsme se ubránili 

převaze a celkově jsme tedy rozhodující zápas vyhráli. 
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… dívky ... 2. - 3. třídy - oblastní kolo   22. 1. 2019 

22. ledna se uskutečnilo v Litomyšli oblastní kolo ve vybíjené - žákyň I. kategorie. Soutěže se 

zúčastnila pouze tři družstva (II. ZŠ Litomyšl, ZŠ T. G. Masaryka Litomyšl a ZŠ Cerekvice). 

Žákyně 2. a 3. tříd prohrály až ve finále a vybojovaly sympatické 2. místo. 
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… chlapci ... 6. třídy - oblastní kolo   24. 1. 2019 

24. ledna se uskutečnilo v Litomyšli oblastní kolo ve vybíjené - žáků III. kategorie. Soutěže se 

zúčastnila pouze tři družstva (II. ZŠ Litomyšl, ZŠ T. G. Masaryka Litomyšl a ZŠ Cerekvice). 

Chlapci průměrným výkonem v nabité konkurenci neuspěli a skončili na třetím místě. 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

Lyžařský kurz žáků 7. tříd  3. 3. – 8. 3. 2019 
 

Žáci sedmé třídy se na začátku března zúčastnili lyžařského kurzu v Čenkovicích.  

V neděli 3. 3. v 15:15 jsme odjeli autobusem na lyžařský kurz do Čenkovic. Když jsme 

dorazili, šli jsme slabých 500 metrů na chatu, tam jsme se ubytovali. Když jsme si vybalili lyže 

a povlékli postele, sešli jsme se ve společenské místnosti, kde nám rozdali placky, které jsme 

museli mít stále u sebe, a poučili nás o bezpečnosti. Navečeřeli jsme se a šli spát. 

Druhý den jsme měli budíček v 7 hodin a šli na snídani. Poté jsme se oblékli a šli poprvé na 

lyže, kde nás rozdělili do 3 skupin a lyžovali jsme zhruba 3 hodiny. Pak jsme se šli najíst. Po 

obědě jsme měli polední klid, při kterém jsme hráli hry a odpočívali. Okolo 14 hodiny jsme šli 

znovu na svah a lyžovali až do 16 hodin. 

Takhle to bylo každý den. Jenom ve středu jsme odpoledne místo lyžování šli na procházku a 

tam byla koulovací bitka. Jednou za den mohlo šest lidí říct placku a museli jsme ji do deseti 

vteřin vytáhnout, když ji někdo neměl, dostal nějaký trest. 

V pátek ráno jsme si ještě zalyžovali, odpoledne jsme si sbalili kufry a chystali se na cestu 

domů. V autobuse byla sranda. Nikomu se naštěstí nic nestalo a moc jsme si to užili. 

 

P. Kabrhelová a Z. Hejtmánková --- 7. třída 
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Halová kopaná žáků IV. kategorie - oblastní kolo … 14. 3. 2019 
 

Dne 14. 3. se uskutečnilo oblastní kolo halové kopané žáků IV. kategorie. Turnaje se 

zúčastnilo 5 družstev (I. ZŠ Litomyšl, II. ZŠ Litomyšl a ZŠ Lubná Sebranice, domácí ZŠ 

Dolní Újezd a naše škola).  

Žáci 8. a 9. tříd nebyli favorité, ale svoji technickou hrou a „týmovostí“ dokázali první dva 

zápasy o jeden gól soupeře vždy porazit a v rozhodujícím vyrovnaném utkání proti ZŠ 

Zámecké žáci předvedli svůj nejlepší výkon a favority porazili a po zásluze celý turnaj (pouze 

s jednou porážkou) vyhráli.   
 

 Škola P W D L Skóre Body 

1.  ZŠ Litomyšl, T.G. Masaryka 4 3 0 1   8:8 9 

2. ZŠ Zámecká Litomyšl 4 3 0 1      14:3 9 

3.  ZŠ Lubná – Sebranice 4 2 0 2 6:9 6 

4. ZŠ Dolní Újezd 4 2 0 2 7:5 6 

5. ZŠ U Školek Litomyšl 4 0 0 4 2:12 0 

 

Oblastní turnaje ve vybíjené žactva II. kategorie … duben 

V první polovině dubna se uskutečnila v Litomyšli dvě oblastní kola ve vybíjené – žákyň II. 

kategorie a žáků II. kategorie. Obou soutěží se zúčastnila pouze 4 družstva (ZŠ Zámecká 

Litomyšl, ZŠ U Školek Litomyšl, ZŠ T. G. Masaryka Litomyšl a ZŠ Cerekvice).  

Žákyně a žáci 4. a 5. tříd prohráli pouze se ZŠ Zámecká, tím pádem jsme v obou kategoriích 

obsadili zasloužené 2. místo.  

 

 

Plavecká školní liga 
 

1. kolo … 8. 11. 2018 

Ve čtvrtek 8. 11. jsme se po dvou letech znovu 

zúčastnili Plavecké školní ligy.  

Protože nemáme na druhém stupni tolik 

milovníků plavání, naše taktika byla jasná. 

Vsadíme vše na „Jandíky“, ostatní je podrží svým 

výkonem a snad to vyjde…. A vyšlo. Šesťáci: 

Áďa, Luky, Barča a Šíma z pětky vylovili z vod 

bazénu krásné třetí místo. Osmáci: Naty, Jony, 

Tom a Maty z pětky si doplavali pro skvělé první 

místo.  
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superfinále … 26. 4. 2019 

 

V pátek 26. 4. jsme se spolu s dalšími týmy z Litomyšlska vydali na superfinále plavecké 

soutěže do Rychnova nad Kněžnou. V tomto superfinále se spolu utkaly týmy z Litomyšlska a 

Rychnovska. Bohužel letos chyběly týmy s Orlickoústecko. Z naší školy postoupil tým 

osmého ročníku, který byl podpořen jedním páťákem. No a jak jsme dopadli? Natka 

Jandíková, Jonáš Vávra, Tomáš Folta a Matyáš Jandík z bazénu těsně vylovili první místo.  

Na druhém místě skončila Základní škola Masarykova z Rychnova o pouhou desetinku 

vteřiny.  

 

Užili jsme si pohodové dopoledne, obhlédli rychnovský bazén, který je téměř stejně starý jako 

ten náš, a s dobrým pocitem ze sportu se vrátili domů. Bylo fajn, že jely všechny školy 

pohromadě, a proto patří poděkování Základní škole Litomyšl Zámecká za zajištění autobusu. 
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OVOV – Odznak všestrannosti olympijských vítězů  

 
okresní kolo ... Moravská Třebová … 3. 4. 2019 

Rok se s rokem sešel a my ze třetí základky jsme opět vyrazili poměřit své síly, zdatnost a 

obratnost s ostatními do Moravské Třebové na okresní kolo OVOV. 

   Již se tak u nás stává tradicí a příjemnou událostí, protože v Moravské mají vše výborně 

zorganizováno a panuje tam skvělá přátelská atmosféra. I letos vyšlo dobré počasí. Silnější 

větřík nám nevadil, a proto naši sporťáci zabojovali a domů jsme si přivezli skvělá umístění. 

   Mezi dívkami na 2. místě ve své kategorii skončila Estelka Faltysová a Áďa Peřinová. Obě 

postupují do krajského kola. Na 3. místě se umístily Sára Šedivá a Natka Svobodová, která 

také postupuje do krajského kola. Mezi chlapci se na bedně, a to konkrétně na 2. místě umístil 

Jonáš Vávra a Tomáš Folta. Tím si kluci zajistili účast na krajském kole. 

   Do krajského kola ještě postoupila Pája Kabrhelová, díky tomu že soutěžící před ní 

postoupily v rámci družstev. Naše družstvo skončilo na 5. místě, ale stále je šance, že díky 

poměrně vysokému počtu bodů poustoupí do krajského kola. 

 

 
 

krajské kolo … Moravská Třebová … 20. 5. 2019  

 Měsíc utekl jako voda a my jsme se opět vydali do Moravské Třebové porovnat své síly  

s vrstevníky z celého Pardubického kraje v Odznaku všestrannosti olympijských vítězů. 

Bohužel jsme se neporovnávali jen s vrstevníky, ale i s počasím. První dvě hodiny lilo jako  

z konve a nit na nás nebyla suchá. To nám ale náladu nezkazilo. 

   Konkurence byla značná, síly velice vyrovnané, a tak máme z výsledků radost. Náš tým, 

který na krajské kolo poustoupil díky vysokému zisku bodů v kole okresním, skončil  

na 10. místě z šestnácti. Kuba Němec ve své kategorii vybojoval skvělé 3. místo a stále je tu 

naděje, že by díky bodovému zisku mohl postoupit na republikové finále. To se ale ukáže až 

po proběhnutí všech krajských kol. Na výsledku Tomáše Folty bych ráda ukázala, jak silná 

byla konkurence a jak dobrých výsledků naši žáci dosáhli. Tomáš Folta skončil na 7. místě  
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z 32. Pro představu od třetího místa Tomáše dělilo cca 230 bodů, což znamená udělat o deset 

shybů a lehů – sedů víc, pak by byl třetí. Podobně na tom je i Estellka Faltysová. Estellce 

dokonce na první místo chybělo 240 bodů. Podobně na tom byli i ostatní. Tímto patří 

pochvala žákům Natka Smíšková, Pája Kabrhelová, Natka Svobodová, Terka Poslušná, Ben 

Pelikovský, Honza Nechvíle, Tomáš Folta, Kuba Němec a Estellka Faltysová, že ve větru a 

dešti bojovali, na únavu nedbali a skvělé výkony podali. 

 

                                                                          
 

 

10 dní florbalu Česká Třebová … 21. - 22. 5. 2019 
 

Tento týden se uskutečnil již tradiční turnaj ve florbalu na zimním stadionu v České Třebové. 

 

mladší žáci … 21. 5. 2019 

Turnaje se zúčastnilo 18 družstev žáků z širokého okolí (Svitavy, Lanškroun, Libchavy, 

Letohrad, Choceň, Ústí, Litomyšl,…). Systém turnaje: 3 skupiny po 6ti týmech, poté 

čtvrtfinále a opět skupiny po třech týmech. Naši školu reprezentovali: L. Hochbergr, T. 

Janáček, Š. Halousek, P. Barcal, L. Majtnerová, J. Majtner a O. Pakosta. Skupinu B naši žáci 

suverénně vyhráli – 5 zápasů – 5 vítězství! I když některé zápasy pouze o gól (s pozdějšími 

finalisty – Chocní). Bojovnost a sehranost našeho týmu byla viditelná a chuť vyhrávat byla 

rozhodující ve vypjatých a vyrovnaných zápasech ve skupině. Čtvrtfinále bylo odehrané 

v poklidném tempu proti slabšímu, téměř domácímu, celku ZŠ Habrmanova Česká Třebová. 

Výhra 3:1 našim žákům zajistila definitivním postup mezi TOP 3. A žáky čekala opět Choceň 

A. Ve vyrovnaném zápase měli naši žáci v závěru víc štěstí a vyhráli 3:2. Před posledním – 

finálovým zápasem byl stav 7 zápasů – 7 výher! Finálový zápas proti Chocni B byl ve 
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znamení herně-rozdílového žáka soupeře, který dal 3 góly, a naši žáci vstřelili pouze jeden 

gól. V turnaji žáci obsadili nádherné 2. místo. 

 

 
 

starší žáci … 22. 5. 2019 

Naše družstvo chlapců soutěžilo v kategorii 8. – 9. tříd za účasti 19 družstev. 

Kluci byli nalosováni do skupiny C z celkového počtu 4 skupin společně s dalšími 4 celky. 

V prvních dvou zápasech vedli, ale své vedení neudrželi a vždy prohráli. Ve třetím utkání 

konečně vyhráli a v posledním zápase ve skupině pouze remizovali. Přesto ve skupině 

obsadili 3. postupové místo. O postup výše se utkali ve vzájemném zápase s chlapci z 2. ZŠ 

Litomyšl. Zápas byl plný napětí a nakonec skončil zaslouženou remízou. O postupu tak 

rozhodovaly samostatné nájezdy. V nich jsme bohužel propadli a tím jsme se dostali do 

skupiny o 6. – 10. místo. Zde jsme postupně dvakrát remizovali, jednou prohráli a 

v posledním zápase se s turnajem rozloučili přesvědčivým vítězstvím 9 : 0. To stačilo 

nakonec na sympatické deváté místo. Naše družstvo hrálo ve složení: M.Urban, L.Jiskra, 

T.Fait, J.Vávra a brance byla jistá E.Křivková. 
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Další celoškolní aktivity  

 

Program pro mateřské školy - I. část . . .  24. až 27. 9. 2018 
 

V týdnu od 24. 9. do 27. 9. jsme pořádali dopolední akci pro mateřské školy. Dnešní 

fotodokumentace je věnována právě jim. Děti se nejdříve podívaly na divadýlko připravené 

školní družinou. Pak se vystřídaly při pěti různých aktivitách a nakonec si vypustily balónky  

s lístečky a budou čekat, jestli je někdo najde. 

 

pondělí 24. září   MŠ Zámek   fotografie semínek - 1.10. 

úterý 25. září              MŠ Lidická   fotografie semínek - 1.10. 

středa 26. září              MŠ 17. listopadu   fotografie semínek - 1. a 2.10. 

čtvrtek 27. září   MŠ Sedliště   fotografie semínek - 1. a 2.10. 
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Program pro mateřské školy - II. část . . .  12. až 14. 11. 2018 
 

Ve dnech (12. až 14. 11. 2018) nás opět navštívily zdejší mateřské školy. Připravili jsme si 

pro ně program, který předesílá orientaci školy na sportovní třídu. Děti se nejprve podívaly  

na vystoupení nově vzniklé školní taneční skupiny Modré hvězdy, pak si daly malou 

rozcvičku s tanečnicemi. 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

A pak už odešly na hodinový sportovní desetiboj do sportovní haly. Zde si zasportovaly, 

dostaly medaile a byly pozvány na Den otevřených dveří (22. 11.), kde budou moci rodiče 

získat více informací k přípravě nového školního roku. 
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Sběr papíru  
 

1. kolo - 15. až 16. 10. 2018 

V polovině října jsme uskutečnili tradiční 

podzimní sběr, ač se zdálo, že tentokrát hromada 

příliš rychle nepřibývá, při váženi jsme zjistili, 

že jsme dosáhli absolutního rekordu za celou 

dobu sbírání. Výsledek téměř 17 tun mluví za 

všechno, je jen škoda, že nyní nejsou příliš dobré 

ceny výkupu. 

Nejlepší třídou byla tentokrát suverénně s 

velkým náskokem 5. A, jejíž zástupci si přišli do 

ředitelny pro tradiční dort. 

 

 

 

 

 

 

2. kolo sběru - 15. až 16. 4. 2019  
Druhé kolo sběru bylo to tentokrát o něco 

náročnější s nakládáním, protože tradiční 

nakládací den, středa, byl zároveň posledním 

dnem výuky v tomto týdnu a bylo třeba, abychom 

vše zvládli. Podařilo se, shromáždili jsme tradiční 

množství, tedy více než 10 tun. O konkrétních 

výsledcích a píli jednotlivých tříd svědčí 

přiložený graf. Zároveň je na místě poděkovat 

rodičům popř. všem ostatním, bez jejichž pomoci 

bychom podobných výsledků nemohli dosáhnout. 
 

 

Celkové výsledky sběru 
třída 1. sběr [kg na 1 žáka] 2. sběr [kg na 1 žáka] celkem [kg na 1 žáka] 

5.A 133,46 83,18 216,64 

9.A 57,19 60,25 117,44 

9.B 71,29 42,82 114,12 

1. 56,67 54,94 111,60 

6. 65,16 37,04 102,20 

2.B 58,63 36,41 95,04 

5.B 61,29 33,19 94,48 

8.B 39,63 40,24 79,87 

2.A 49,37 27,28 76,65 

8.A 41,83 31,50 73,33 

7. 43,57 25,38 68,95 

3.B 43,00 25,25 68,25 

3.A 27,28 37,78 65,06 

4. 37,45 20,83 58,28 

Každá třída si po vyhlášení výsledků odnesla certifikát na finanční odměnu odpovídající 

umístění v tabulce. Absolutní vítězové získali krásných 7 000,- Kč. 

třída 
celkem papíru 

[kg] 
počet 
žáků 

na 1. žáka 
[kg] 

 5.A 3203 24 133,46 

9.B 1212 17 71,29 

6. 1629 25 65,16 

5.B 1471 24 61,29 

2.B 938 16 58,63 

9.A 915 16 57,19 

1. 1360 24 56,67 

2.A 938 19 49,37 

7. 1307 30 43,57 

3.B 731 17 43,00 

8.A 753 18 41,83 

8.B 753 19 39,63 

4. 1086 29 37,45 

3.A 491 18 27,28 

celkem 16787 296 56,71 

třída 
celkem 

papíru [kg] 

počet 

žáků 

na 1. žáka 

[kg] 

5.A 1830 22 83,18 

9.A 964 16 60,25 

1. 1318,5 24 54,94 

9.B 728 17 42,82 

8.B 764,5 19 40,24 

3.A 680 18 37,78 

6. 926 25 37,04 

2.B 619 17 36,41 

5.B 796,5 24 33,19 

8.A 567 18 31,50 

2.A 491 18 27,28 

7. 761,5 30 25,38 

3.B 454,5 18 25,25 

4. 625 30 20,83 

celkem 11525,5 296 38,93 
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Pravidelné návštěvy Východočeského divadla v Pardubicích 
 

Letošní rok jezdilo do divadla pravidelně osm dívek. Dvě žákyně z šestého ročníku, po jedné 

ze sedmého a osmého ročníku a čtyři žákyně z devátého ročníku. Návštěvníci divadla shlédli 

tato představení: Zamilovaný Shakespeare, Kvítek z horrroru nebo Bílý tesák, Bankovní 

loupež. 

Žákyně se na představení vždy těšily. Velký úspěch sklidil například Zamilovaný 

Shakespeare. Jako méně vydařené vystoupení hodnotily dívky Bílého tesáka, protože byl 

velmi moderně zpracován.    

 

 

100. výročí založení republiky 
 

V době 100. výročí založení republiky jsme si ve všech třídách připomněli dobu, kdy byla 

založena Československá republika a vypustili jsme přes 300 balónků s kontaktem na naši 

školu a s žádostí o zpětnou reakci. První emaily o nalezení přišly ještě tentýž den, v listopadu 

bylo již 15 odpovědí, nejdále z Ukrajiny. Na mapě jsou místa, kam dopadly balónky. 

 

 
 

 

 

Retro den aneb Škola v roce 1980 … 16. 11. 2018 
 

V sobotu 17. listopadu si celá republika připomněla pád komunismu. My jsme se rozhodli 

připomenout si ho již v pátek, ale tak trochu jinak - zážitkem! Celý druhý stupeň se vrátil  

v čase do 80. let 20. století. Žáci tak mohli na vlastní kůži zažít život v socialistické škole. 
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   Tímto projektem jsme chtěli ukázat, 

že se dnes ve škole nemáme vůbec 

špatně a že naši rodiče či prarodiče 

museli dodržovat mnohem přísnější 

pravidla i řád. 

 

Žáci o retro dni věděli a mohli se 

předem připravit doma. Přípravu 

rozhodně nepodcenili. Vyptávali se 

rodičů i prarodičů, sháněli retro 

oblečení z 80. let, a tak někteří přišli 

vybaveni nejen oblečením, ale i řadou 

informací. 

    

 

 Celý druhý stupeň měl naplánovaný speciální rozvrh, 

ve kterém nechyběla branná výchova, ruský jazyk 

nebo tělesná výchova. Děti si tak vyzkoušely únik 

před atomovým výbuchem, pořadová cvičení, 

matematické úlohy týkající se sklizně obilí i rozbor 

socialistické básně. Na konci každé hodiny měli 

učitelé deset minut, které věnovali vysvětlování 

tehdejšího učiva v kontextu doby. Snažili se, aby žáci 

sami prokoukli absurditu některých pravidel tehdejší 

doby. 

    

Žáci v závěru dne konstatovali, že by dobu 

komunismu rozhodně vrátit nechtěli. Shledali, že 

ačkoliv nesmí v naší škole používat mobilní telefony, 

mají i tak mnohem více svobody a volnosti. Zahrát si 

o velké 

přestávce 

ping pong 

je přeci 

jenom zábavnější než chodit se svačinou do 

kroužku po chodbě. Přesvědčili se o tom, že 

informace, které jim předáváme dnes, jsou 

především PRAVDIVÉ a smysluplné, což nebylo 

vždy samozřejmé. 

 

Jelikož máme z této akce pozitivní ohlasy od 

žáků, učitelů i rodičů, rádi bychom navázali 

projektovým dnem v květnu, ve kterém plánujeme 

přiblížit dobu socialismu z pohledu obyčejného 

člověka. Dobu cenzury, nesvobody či manipulace 

je totiž nutné žákům neustále připomínat, aby si 

vážili svobody i volnosti, kterou mají dnes a je pro 

ně tak samozřejmá. 
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Ohlasy žáků 

„Mně se retro den líbil, protože jsem si 

mohla vyzkoušet, jaké to dříve bylo. Na 

tento den jsem si připravila vhodné 

oblečení, které se skládalo ze starých 

kalhot z Tuzexu a kousavého a absolutně 

neprodyšného svetru i trika.“ 

 

„Nejvíc se mi líbila branná výchova a 

český jazyk. Nevím, jestli bych chtěla v 

této době žít. Ale kdybych se jednoho dne 

probudila a byl rok 1980, tak bych to 

snad zvládla a zvykla bych si.“ 
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Den otevřených dveří aneb jak voní podzim na modré škole … 22. 11. 2018 
 

Ve čtvrtek 22. listopadu jsme otevřeli školu 

široké veřejnosti. Připravili jsme si mnoho 

dílniček, ve kterých si děti i dospělí mohli 

vytvořit a následně odnést mnoho výrobků. 

Připravili jsme i sportovní aktivity nejen pro 

horolezce. Během celé akce byl k dispozici 

pan Martin Šorf, který rodičům vysvětloval 

detaily sportovní třídy a odpovídal na četné 

dotazy. Celé krásné odpoledne jsme 

zakončili lampionovým průvodem.  

Vytvořili jsme společně s návštěvníky 

příjemnou atmosféru podzimního 

odpoledne, za což patří všem velké díky. 
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Krabice od bot . . . 27. 11. 2018 
 

„Již posedmé bude od 26. 11. do 9. 12. 2018 

probíhat předvánoční akce, která má za cíl 

potěšit děti z chudších rodin v České 

republice. Radost těmto dětem udělají zase 

děti, jimž dospělí pomohou připravit jejich 

krabici od bot. Tu společně naplní dětskými 

dárky k Vánocům.“ 
 

Děti dětem je akce, do které se zapojila také 

naše škola. Z drobných dárků se vytvářejí 

krabice jako dárky k Vánocům pro děti v 

dětských domovech. Kolik jich z naší školy 

vzešlo, dáme vědět po uzávěrce. 
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Mikuláš, andělé a čerti . . . 6. 12. 2017 
 

I tento rok se žáci 9. tříd převlékli do kostýmů Mikuláše, čertů a andělů a navštívili žáky 

všech tříd 1. stupně a také žáky jedné třídy ZŠ speciální. Popovídali si s dětmi o tom, jak jsou 

nebo nejsou hodné, co se jim daří a co ne, ale také upozornili lajdáčky a „zlobivější“ děti, aby 

se zlepšili. Tato akce má ve škole vždy velký úspěch a deváťáci i žáci 1. stupně se na ni moc 

těší.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Vánoční zpívání . . . 21. 12. 2018 
 

Stalo se již tradicí, že bezprostředně před odchodem na 

vánoční prázdniny vystoupíme pro rodiče a všechny 

příznivce školy s krátkým hudebním pásmem. V minulých 

letech se vždy moc líbilo, ale nakonec se objevil vážnější 

problém, který akci poněkud pokazil, mnozí lidé se do auly 

nevešli a naše vystoupení slyšeli jen z dálky. 
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Tradiční ZÁPIS NANEČISTO na "modré" škole … 27. 2. 2019 
 

Přesně podle pozvánek a plakátů proběhl 

ve středu 27. února 2019. Přišlo vcelku 

hodně dětí - předškoláků se zájmem jednak 

o klasickou třídu, ale velký zájem je 

především o připravovaný projekt 

sportovní třídy. Některé její zásady se již 

objevily v článku Deníku Svitavska 20. 2. 

2019, další článek vyjde v březnové Lilii. 

S dalšími informacemi byli průběžně 

rodiče seznamováni na nástěnce, ale i na 

facebooku, www stránkách školy či se 

mohli obrátit s konkrétními dotazy na 

ředitele školy. 

Při zápisu nanečisto si děti v našem 

Ledovém království vyzkoušeli na osmi 

místech různé aktivity užitečné pro školní 

docházku, rodiče si informovali u trenéra 

nebo ředitele školy, nakonec se před 

odchodem domů děti zapsaly a rozloučily s 

pohádkovou Elsou.  

Rodiče dostali pozvánku na přednášku a 

besedu s prim. MUDr. Petrem Tláskalem, 

CSc., předním českým specialistou na 

zdravé stravování školních dětí. 
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Třídění odpadů … 23. 3. 2019 
 

V pondělí 11. března 2019 se všichni 

z naší školy sešli v aule, abychom 

slavnostně zahájili novou etapu 

přístupu ke třídění odpadu. 

Chtěli bychom děti naučit, že 

vytváření směsného odpadu velmi 

zatěžuje naše životní prostředí a že 

třídění by se mělo pro tuto generaci 

stát přirozenou součástí jejího života. 

 

V souladu se zásadami estetiky za 

významné pomoci paní Foltové z MÚ 

Litomyšl se nám podařilo pořídit sadu 

nádob na třídění, zapojili jsme se do 

programu Tonda Obal, který pro nás 

udělá 15. dubna 2019 celodenní program zaměřený na ekologii a teď je to jen na nás, na naší 

výchovné práci a na přístupu dětí.  

 

Doufáme, že se naše aktivita setká s 

pozitivním ohlasem a že to, o co se 

snažíme, se nemine účinkem. 
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Jarní jarmark na Modré … 9. 4. 2019 
 

V úterý jsme po dlouhých přípravách uspořádali jarmark. Každá třída vyráběla předměty 

spojené s jarem a velikonocemi, žáci přemýšleli, jakým způsobem co nejlépe prezentovat 

svoji třídu a daný den si vyzkoušeli prodávat vlastní výrobky, počítat peníze, hospodařit s 

nimi, jednat se zákazníky atd. 

Akce byla hodnocena pozitivně, byla zde výborná atmosféra i příjemné posezení.                                                               
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MUDr. Petr Tláskal – Zdravá výživa … beseda pro veřejnost … 21. 3. 2019 
 

Ve čtvrtek 21. 3. 2019 přednášel primář Fakultní nemocnice Praha - Motol MUDr. Petr 

Tláskal, CSc. pro rodiče školních i předškolních dětí o zásadách správné výživy. Podnětnou 

přednášku si vyslechlo asi 60 rodičů. 

Její závěry, které bychom chtěli prosazovat i na naší škole, lze shrnout do následujících bodů: 

 Neexistují zdravé a nezdravé potraviny. Problém je v jejich množství. 

 Zásady stravování se u dítěte dotvářejí do tří let jeho věku. V té době je třeba naučit 

dítě jíst pravidelně, ne za ním chodit, ptát se, jestli má hlad, dávat mu jíst kdykoliv. 

 Pozor u dětí na tzv. neofobii. Dítě se musí naučit jíst všechno, bývá problém, že 

neznámé jídlo odmítá. Musí se naučit jíst všechny složky stravy, když něco odmítne, 

zkoušet znova v jiné formě. 

 Omezit sůl. Dle aktuálních výzkumů již tříleté děti přijímají více soli, než kolik jí 

potřebuje dospělý. Nadbytek soli vede k vysokému krevnímu tlaku, ten 

předznamenává širokou škálu nemocí, jejichž pravděpodobnost se v budoucnu 

výrazně zvyšuje. V souvislosti s tím pozor na uzeniny. 

 Děti přijímají i nadbytek cukrů a tuků. To vede k obezitě, dle výzkumů dítě, které má 

nadváhu v pubertě, má několikanásobně vyšší pravděpodobnost úmrtnosti na mozkové 

příhody, nádorová onemocnění a další těžké choroby. 

 Denně by mělo dítě (i dospělý člověk) konzumovat 400 g zeleniny a 200 g ovoce. 

 Důležité je snídat. Když jde dítě do školy, mělo by být najedené a mělo by mít vypito 

250 ml tekutin. Pokud ne, je ve škole nesoustředěné, unavené, to se projevuje na 

studijních výsledcích. 

 Zásadně důležitou součástí stravy jsou ryby, měly by se konzumovat dvakrát týdně, 

mořské obsahují více vitaminu D než sladkovodní. 

 Známými rizikovými faktory je kouření, alkohol a nedostatek pohybu. 

 Budoucí maminky by si měly v těhotenství dávat pozor na zvýšenou konzumaci jater, 

může vyvolat nadměrnou hladinu vitaminu A, která je nežádoucí. 

 Objevuje se mezi lidmi řada mýtů a nepravd. Jednou z nich je škodlivost mléka. Není 

prokázáno, že by mléko zahleňovalo nebo v případě dospělých není doloženo, že by 

bylo škodlivé mléko v kávě. 

 Chceme-li nakupovat zdravě, musíme se naučit číst štítky na potravinách, kde musí 

být uvedeno jejich složení. 

Za poslední léta se vcelku výrazně zvýšil průměrný věk, kterého se lidé u nás dožívají, ale 

nezvyšuje se průměrný věk člověka ve zdraví (např. na rozdíl od Švédska). Zdraví člověka je 

dáno z 20-40% geneticky, z 60-80% ostatními faktory, z nich strava tvoří asi polovinu. Proto 

je tak důležité, abychom se všichni společně snažili právě o to, aby naše děti jedly zdravě. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 47 

Tonda Obal na cestách … 15. 4. 2019 
 

V pondělí 15. dubna 2019 absolvovaly všechny třídy vzdělávací program, který zastřešuje 

Ekokom. Přijeli tři lektoři z Prahy a dětem přiblížili zásady třídění, co kam patří a další 

informace s tím související. 

 

 

 
 

 

 
 

 

 

 

 



 48 

Den dětí … 31. 5. 2019 
 

Sváteční den pro naše žáky tentokrát vyšel na 

sobotu, tak jsme ho oslavili o den dříve - v pátek. 

Žáci devátých tříd připravili po celé škole 

stanoviště, kde děti plnily různé úkoly, řešily 

hádanky, kvízy, poznávaly vlajky, osobnosti, 

značky mezinárodních firem, aut, hrály karty, 

běhaly s míčkem, střílely na branku, vytvářely 

pohádkové nebo filmové dvojice atd.  

Za splněné úkoly získávaly razítka na svoji 

kartičku a za získaná razítka si pak mohly vybrat 

odměnu. 
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Další aktivity tříd 

 

Adaptační kurz 6. třídy .... 10. až 14. 9. 2018 
 

    Žáci 6. ročníku se ve dnech 10.9. - 14. 9. 2018 zúčastnili adaptačního kurzu v Budislavi  

na táborové základně u Bobše. Kurz má za úkol žákům pomoci aklimatizovat se na nové 

prostředí druhého stupně, seznámit se s novými spolužáky a třídním učitelem. Cílem 

týdenního pobytu je utužování a stmelování "party", poznávání se mimo školní lavice a 

komunikace s třídním učitelem. Formou volnočasových aktivit - her, soutěží… se snažíme 

položit základy pro nastavení zdravého klimatu třídy, podpořit spolupráci a komunikaci ve 

skupině. Nabídkou volnočasových aktivit ukazujeme žákům možnost, jak mohou aktivně 

trávit volný čas (jako prevenci rizikových projevů chování). 

    V pondělí ráno šesťáci vyrazili autobusem na Budislav, po ubytování a po dobrém obědě 

následovala procházka. Cestou děti měly za úkol pozorně se kolem sebe dívat, aby byly co 

nejlépe připraveny na poznávací hru. Odměnou jim byla návštěva "benzinky" a možnost si 

koupit nápoj nebo nanuk. Někteří využili i výstup na Hradisko, z kterého je vidět krásně na 

celou Budislav. V podvečerních hodinách děti absolvovaly hru "Na piráty", která se stala 

hitem "Adapťáku". 

    Úterní dopoledne bylo ve znamení poznávání přírody. Pan Urbánek odchytal brzy ráno 

různé druhy ptáků, následovala beseda, při které se děti dozvěděly mnoho zajímavých 

informací ze světa ornitologie. Inspirativní byla následná komentovaná procházka okolní 

přírodou. Žáci navštívili i nově postavené workoutové hřiště (venkovní posilovna). 

    V odpoledních hodinách se vydali na výlet do Proseče. Cestou hráli hry a dokonce i 

zabloudili…našli vyschlé koryto řeky a zanedlouho se napojili opět na cestu…., i děti 

pochopily, že je potřeba držet pohromadě, podpořit se a věřit, že se správná cesta vždy najde. 

V Proseči se děti rozdělily do skupin a splňovaly různé úkoly, které jim byly zadány. Po 

úspěšném splnění úkolů si mohly nakoupit něco dobrého na zub. 

    Ve středu se za dětmi přijeli podívat Pítrs a Honza. Udělali pro děti pestrý celodenní 

program, který obsahoval kolektivní hry na spolupráci, horolezeckou stěnu a výrobu placek - 

suvenýrů. Středeční den pak zakončili noční hrou. 

    Čtvrteční dopoledne bylo věnováno batice. Konkrétně se batikovalo savem a děti ukázaly, 

jak jsou šikovné. V odpoledních hodinách si zahrály oblíbené hry (Rally závod a Piráty) a 

navečer měly skupinové povídání a zhodnocení kurzu. 

    Páteční den byl odjezdový, po společné snídani a úklidu se vydali na autobus do Litomyšle. 

    Týdenní kurz se vydařil náramně, nejen počasím, ale především tím, že si to všichni moc 

užili. 

 

 

 

Exkurze 6. třídy na MěÚ .... 2. 10. 2018 
 

Dne 2. 10. 2018 se 6. třída vydala na návštěvu 

MěÚ v Litomyšli. Paní PhDr. Nádvorníková 

dětem sdělila základní informace, jak městský 

úřad funguje, a žáci se mohli se na cokoli 

zeptat. Závěrem děti dostaly kvíz, kde 

uplatnily své nové poznatky. Návštěva 

proběhla v přátelském duchu a my tímto 

děkujeme za ochotu a prezentaci Městského 

úřadu v Litomyšli paní Miladě Nádvorníkové. 
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Lanové centrum Olomouc  … 13. 10. 2018 

 

   V sobotu 13. 10. 2018 se čtrnáct odvážlivců z 8. a 9., p. uč. Jakl, p. uč. Buřvalová, školník 

pan Beránek, paní Majtnerová a pan Leština vydalo na tradiční adrenalinovou zábavu –  

do lanového centra v Olomouci. 

   Odjezd byl naplánován z autobusového nádraží v Litomyšli v 8:22 a poté vlakem z České 

Třebové v 9:01. Po krátkém přesunu (cca 500 m) do centra se účastníci rozhýbali novou hrou 

a poté šli na nízké lanové překážky. Po skvěle strávené první hodině se celá parta odebrala  

k trenažéru, kde se naučila oblékat si úvazky a navzájem se jistit na vysokých lanových 

překážkách. Konečně mohli nahoru do osmimetrové výšky. Nejdříve po jednom – na 

individuální překážky a potom na týmové – tedy spolupráci dvou. 

   Celý tříhodinový program zakončil efektní Tarzanův skok – ze sloupu o výšce 6 m na laťku 

vzdálenou 2 m (důležité bylo překonat vlastní strach). Po programu se „skokani“ přesunuli do 

města na oběd a nákupy a pak už domů – přijeli do Litomyšle v 17:45. Všichni si užili 

skvělou sobotu. 
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Návštěva nízkoprahového zařízení Naděje . . . listopad 2018 
 

V listopadu 2018 navštívili žáci některých našich tříd (4., 5. B a 6.) nízkoprahové zařízení pro 

děti a mládež Naděje. V první části je paní Nádvorníková seznámila s náplní centra a jeho 

aktivitami, promítla jim také prezentaci z akcí.  

V druhé části byly děti rozděleny na tři skupiny, které provozovaly různé činnosti: výrobu 

placek a magnetek, hry v tělocvičně a společenské hry v klubovně. Dětem se návštěva v 

Naději líbila a některé z nich se tam určitě budou vracet. 

 

 

 

Soutěž žáků ZŠ v odborných dovednostech na ISŠT ve Vysokém Mýtě  

- 19. ročník . . . 7. 11. 2018 
 

   Na ISŠT Vysoké Mýto proběhla ve středu 7. listopadu 2018 soutěž žáků základních škol. 

Té se zúčastnili žáci z různých škol Pardubického kraje. Soutěžilo se ve zhotovení výrobku  

z kovu - model auta.  

Žáci měli k dispozici vybavení, 

které jim poskytlo zázemí školy, 

konkrétně jejich dílny. 

   V časovém horizontu tří hodin 

žáci pomocí nářadí - pilka na 

železo, různé druhy pilníků, 

zhotovovali model kovového auta. 

Porota z řad učitelů střední školy, 

hodnotila hlavně kvalitu provedení 

a tvar hotového výrobku. 

   Naši školu reprezentovali žáci 

devátých tříd - Vojtěch Buben, 

Radim Leština, David Nešetřil, 

Matyáš Zahradník a Zdeněk Jiskra.  

 

 

V konkurenci zhruba 40-ti 

žáků naši kluci dosáhli velmi 

dobrých výsledků. V kategorii 

jednotlivců Vojtěch Buben 

obsadil celkové druhé místo a 

v kategorii tříčlenných týmů 

kluci získali třetí místo. 

Gratulujeme. 

   Pro kluky samotné tato 

soutěž byla dobrou příležitostí 

ukázat své manuální 

schopnosti, poznat pracovní 

zázemí a vybavení střední 

školy a dokázat si sami sobě, 

že něco umějí. 
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Exkurze v Okresním soudu ve Svitavách .... 15. 11. 2018 
 

Ve čtvrtek 15. listopadu se žáci osmých tříd vydali na exkurzi k Okresnímu soudu Svitavy. 

Ředitel soudní správy pan inženýr Martin Švancara provedl žáky budovou soudu, mohli 

nahlédnout i 

do cel a do 

archivu. Žáci 

se dozvěděli 

mnoho 

nových a 

zajímavých 

informací. 

Prohlídka se 

jim líbila. 

Děkujeme 

panu 

Švancarovi 

za ochotu. 

 

 

Autohraní na SŠ automobilní Holice . . . 27. 11. 2018 
 

   V úterý 27. listopadu 2018 skupinka 16 žáků z řad deváťáků absolvovala v rámci volby 

povolání návštěvu na Střední škole automobilní v Holicích. 

Krom našich žáků zde byli ještě žáci ze šesti základních škol Pardubického kraje. 

   Po slavnostním přivítání zástupci školy byli žáci rozděleni do menších skupin, které pod 

vedením studentů školy absolvovali exkurzi v jednotlivých prostorách školy. Zde se mimo 

jiné mohli seznámit např. s montáží a demontáží silničního kola, výměnou kola automobilu, 

nasazováním řetězů na kolo automobilu, motory, prací při ohýbání a nýtování plechu a 

nakonec na jednom pracovišti si mohli vyrobit na památku vlastní výrobek.  

   Při putování školou byli za svoji práci bodově hodnoceni. Například při práci na opravě 

silničního kola byli naši žáci hodnoceni nejlépe. Při závěrečném sezení společně s ostatními 

žáky došlo k vyhodnocení jednotlivých škol. Naše škola nečekaně a s těsným bodovým 

rozdílem (pouhý jeden bod) 

obsadila krásné druhé místo 

ze všech zúčastněných. Co 

říci na samotný závěr? 

   Kdo chtěl a bude mít 

zájem, má jedinečnou 

možnost, jak si najít 

uplatnění v budoucím životě 

při práci, která jej bude bavit 

a naplňovat. Podmínky zde 

jsou výborné. Nejenom 

zázemí ohledně ubytování a 

stravy, ale i samotné 

vybavení učeben a dílen pro 

praktickou výuku. 

 

 



 53 

Slavnost slabikáře . . . 28. 11. 2018 
 

  Je již tradicí, že žáci 1. třídy naší školy se po ukončení pracovního sešitu Živé abecedy pustí 

do nácviku krátkého divadelního představení pro rodiče. Ani letošní prvňáčci se nezalekli a 

divadlo si připravili. 

  V našem příběhu děti v roli písmenek neměly po opuštění Živé abecedy žádný domov. 

Každý z nich se publiku pomocí básně představil a za velké pomoci žabky a myšky nakonec 

písmenka našla nové bydlení v krásné knize jménem SLABIKÁŘ. 

  Odměnou za odvedenou práci byl potlesk všech diváků a zbrusu nový Slabikář, který si děti 

odnesly domů. 

 

 

 

Projekt ČELEM VZAD pod záštitou Městské knihovny Litomyšl ... 17. 12. 2018 
 

   Projektem žáky provázela ředitelka Městské knihovny Litomyšl paní Kroulíková. V tomto 

kalendářním roce pro žáky připravila několik zajímavých setkání.  

   První částí projektu je provedla literaturou minulého století. Součástí byla slušná dějepisná 

průprava. 

   Velmi zajímavé a inspirativní byla dvě setkání se současnými spisovatelkami. Zde jsme se 

dozvěděli jak psát knihu, jak ji uvést na trh a další rady, kdybychom se spisovateli stali i my. 

Protože se tento projekt nesl v historickém literárním duchu, součástí byly přednášky o 

významných literárních dílech a jejich autorech v různých historických obdobích. 

   V další části byli žáci pozváni do Regionálního muzea Vysoké Mýto. Výstava - Zlaté české 

ručičky - dokumentovala známé a populární objevy Čechů v blízké minulosti. K vidění zde 

byla například známá stavebnice Merkur, legendární fotoaparát Flexaret, motocykl Jawa 250 

a mnoho dalších zajímavých věciček. Žáci si také připomněli několik známých osobností - 

třeba J. Heyrovského ... 
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Recyklohraní . . . listopad 2018 
 

Již několik let je naše škola zapojena do projektu Recyklohraní, v rámci kterého sbíráme  

ve škole vybité baterie a staré nefunkční elektrospotřebiče. 

V listopadu se v rámci 

tohoto ekologického 

projektu žáci 6., 7. a 8. tříd 

snažili o propagaci třídění 

a recyklaci 

elektrospotřebičů a baterií. 

Žáci mohli různými 

technikami namalovat 

plakát, který podpoří sběr 

vysloužilých baterií a 

elektrospotřebičů v naší 

škole. Práci předcházelo 

povídání o významu 

recyklace. Jejich výtvory si 

spolužáci mohli 

prohlédnout na nástěnkách 

druhého stupně. 

 

 

Beseda o AIDS … 10. 12. 2018 
 

V pondělí 10. 12. 2018 jsme na naší škole opět přivítali pana Řeháka z Hlinska v Čechách, 

který našim osmákům a deváťákům poutavým způsobem vykládal o nemoci AIDS, viru HIV, 

lásce a sexu. Z reakcí žáků během přednášky a ohlasu po přednášce usuzuji, že mělo smysl 

pana Řeháka mezi ně vzít. Pan Řehák žáky zaujme svým humorem, ale v ten pravý okamžik 

zvážní a realisticky žákům předá fakta a vysvětlí jim jejich vlastní odpovědnost za své činy a 

jaké následky by mohly nastat.                                       Zuzana Veselíková, metodik prevence 

 
Bavilo mě, jak pan Řehák mluvil o případech v našem okolí, jak se jim to stalo a jak dopadli, a 

zároveň jsem je litoval. Zaujal mě příběh paní Moniky, která žila s přístrojem, který dýchal za ni, její 

stav se zhoršil a ona postupně umírala v nemocnici. 

Myslel jsem, že se na tuto nemoc neumírá, dnes jsem se dozvěděl, že ano. Líbilo se mi, jak nám pan 

Řehák vysvětloval, jak to probíhá, protože kde se to zrovna hodilo, dodal nějaký vtip. Přednáška pro 

mě byla přínosná.                                                                                                        Tomáš Folta, 8.A 

 

Můžou ho dostat děti i dospělí. Přenáší se pohlavním stykem nebo v krvi, slinách, potu a moči. Je to 

neléčitelná nemoc, umírá se na ni. Když se nakažené ženě narodí dítě, může nemoc už od narození mít. 

Lidé ani nemusí vědět, že HIV mají, projevuje se 3 až 9 měsíců po nakažení. Nemoc je rozšířena po 

celém světě a každým rokem nakažených přibývá. Nedá se přenášet dotykem, takže se nemusíme být 

kontaktu s nemocnými lidmi.                                                                                     Sofie Radiven, 9.A 

 

Přednáška o AIDS byla velmi poučná a zajímavá. Moc se mi líbilo, jak pan Tomáš Řehák přednášel. 

Vyprávěl nám, jak zákeřná nemoc AIDS je. A jak ji můžeme chytit. Říkal nám pravdivé příběhy lidí, 

kteří si touto nemocí prošli. Pouštěl nám různá videa a obrázky. Povídal nám o lidech, které osobně 

znal. S panem Řehákem bylo o přednášce i sranda.                                             Natka Smíšková, 9.A 
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Exkurze v Poslanecké sněmovně Parlamentu ČR .... 13. 12. 2018 

 

Ve čtvrtek 13. prosince se žáci osmých tříd vydali na exkurzi do Poslanecké sněmovny 

Parlamentu ČR v Praze. Letošní exkurze sněmovny byla velmi výjimečná. Konalo se totiž 

předem neplánované jednání Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR, a tak jsme místo klasické 

prohlídky poslaneckých prostor zasedli na galerii a sledovali poslance v akci. Naší pozornosti 

neunikli poslanci jako Karel Schwarzenberg a Dominik Feri z Top 09, Kateřina Valachová z 

ČSSD či Ivan Bartoš ze strany Piráti. Na zasedání dorazila i ministryně financí Alena 

Schillerová, která si s našimi žáky vyměnila pozdravy před sněmovnou. Poslanci vedli velmi 

vášnivou diskuzi o církevních restitucích, a tak bylo na co koukat. 
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Mám chytré tělo … 26. 2. 2019 
 

Žáci 2. stupně si vyslechli v úterý 26. 2. 2019 zajímavou přednášku pana Zezuly o lidském 

těle. S tímto přednášejícím máme výborné zkušenosti, dokáže děti opravdu zaujmout, jeho 

názorný přednes v hlavě každého žáka i dospělého nějaký výstup zanechá. 

Sami žáci hodnotili jeho vystoupení velice pozitivně. 

 

 

 

Zdravé zoubky – 1. třída … 5. 3. 2019 
 

V úterý 5. 3. 2019 navštívila žáčky 1.třídy ZOUBKOVÁ VÍLA. Byla pro všechny příjemným 

překvapením a zároveň zpestřením školního vyučování. Víla dětem pustila pohádku o 

nemocném zoubku, vyprávěla si společně s dětmi o zubech zdravých i nemocných. Žáci také 

získali informace o tom, co zubům prospívá a škodí, jak o ně správně pečovat, jak často 

navštěvovat zubního lékaře. Za pomoci víly vypracovali žáci pracovní list a za svou pozornost 

byli odměněni krásnými dárky. 

Za příjemnou akci Veselé zoubky a dary patří poděkování DM drogerii. 
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Exkurze 8. třídy do ISŠT ve Vysokém Mýtě ... 23. 3. 2019 
 

Ve středu 6. 3. žáci 8. tříd v rámci pracovních činností - volby povolání navštívili 

Integrovanou střední školu technickou ve Vysokém Mýtě. 

Střední škola zajistila dopravu od naší ZŠ a zpět. Po společném přivítání p. zástupkyní byli 

žáci rozděleni do tří skupin a seznámili se s některými nabízenými učebními a studijními 

obory - mechanik strojů a zařízení, počítačová grafika ve strojírenství, karosář, autolakýrník, 

čalouník, nástrojař. Navštívili dílny, poslechli si, co všechno se v daném oboru žáci učí, 

některé dílčí aktivity si mohli vyzkoušet. Některým tato návštěva pomohla orientovat e ve 

výběru dalšího studia, jiným rozšířila znalosti o okolních školách. 

Exkurze byla zajímavá a pro mnohé přínosná. 
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Den Země aneb "Trojka" v modrozeleném … 24. 4. 2019 
 

Na středu 24. dubna jsme naplánovali modrozelený den. Chtěli jsme si připomenout Den 

Země, který se slaví 22. dubna. 
 

„Hodně se v současné době na 

škole věnujeme ekologii, takže 

ani Den Země nemůžeme přejít 

bez povšimnutí. Ve středu 24. 4. 

zkombinujeme veselé a užitečné. 

Při příležitosti tohoto dne se 

všichni oblečeme do zeleno-

modré kombinace. Jednak z úcty 

k naší planetě - říká se jí modrá 

planeta, jednak je zelená barva 

barvou ekologickou.  

A nebudeme zakrývat, že se  

v těchto barvách chystá také 

nové logo školy. 

A ta užitečná část, to bude 

plnění výzvy, abychom se 

alespoň tento den dostavili do školy ekologičtěji než jindy. Tedy pěšky, na kole, nebo alespoň 

MHD, co nejméně auty. Uvidíme, jak se nám náš záměr vydaří.“ 
  

Měli jsme přijít oblečeni v 

modrozeleném - čím víc, tím líp. Žáci 

osmých a devátých ročníků připravili ve 

vestibulu informativní panely k 

ekologickým katastrofám a otázkám 

ekologického chování lidí. 

Náš vestibul se ve středu ráno proměnil v 

letištní halu s check -pointy. Čekaly se 

fronty, počítalo se a zapisovalo. 

Průměrně nejvíce modrozelených věcí a 

doplňků (6,43) na sobě měli žáčci z 2. A, 

těsně za nimi byli deváťáci z áčka (6,17) 

následováni všemi pracovníky školy 

(6,02). 

Cílem našeho snažení nebylo jen 

symbolické "modrozelené", ale také 

využití ekologické dopravy do školy. 

První sčítání proběhlo 12. dubna a 24. 

dubna jsme sčítali podruhé. Největšího 

zlepšení dosáhla třída 2. A, kde 78% 

žáků využilo ekologičtější dopravní 

prostředek (kolo, koloběžku, po svých, 

…). Následovaly třídy 5. A a 3. A s 50%. 

   Je skvělé, jak se kolektivy pro danou 

věc spojily. Pár postřehů pro dokreslení 

atmosféry. Čtvrťáci celý týden sháněli 

zelený a modrý lak na vlasy, paní 
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učitelky si na zeleno lakovaly nehty, dokonce i zelené a 

modré spodní prádlo se kouskem ukázalo. 

   Pro příští rok bychom rádi Den Země oslavili v rámci 

projektového dnu ve větším rozsahu, než tomu bylo 

letos. Snad se nám to podaří. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 
 

 

 

Návštěva LIKO … duben 2019 
 

V dubnu a začátkem května se žáci 8. A a 8.B vydali autobusem do areálu firmy LIKO 

Svitavy na velmi zajímavou exkurzi. 

   V areálu firmy se nás ujal ředitel společnosti Ing. Josef Gestinger, který nás nejprve 

seznámil s celým areálem a trefnými otázkami probudil zmrzlé žáky k aktivnějšímu se 

zapojení do diskuze. Celou firmu čeká v budoucnu velká přestavba a rozšíření, neboť kapacita 

třídící linky již nestačí. Na třídící linku se v dnešní době dostávající jen plasty ze žlutých 

kontejnerů, přitom při stavbě linky (rok 1995) bylo plánováno třídění také papíru. Odpad je 

sem přivážen speciálními auty, která mají na korbě zabudovaný lis. 
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   Poté jsme se přesunuli přímo k třídící lince, která se zastavila jen na chvilinku - plastů na 

vytřídění je doopravdy mnoho. Na konci linky je lis, který stlačí odpad silou 30 t a upraví ho 

do balíků určených k převozu. Velmi zajímavým poznatkem je také to, že lis i při takovém 

tlaku nedokáže zmáčknout zašroubovanou PET-láhev. 

   Než jsme firmu opustili, ukázal nám pan inženýr, co vše odhodí lidé do kontejneru na plasty 

(injekční stříkačky, obaly od motorových olejů, živočišné i rostlinné zbytky, kovový odpad, 

…) - PROSTĚ HRŮZA!  Po několika kontrolních otázkách jsme poděkovali a vyrazili domů 

poučit sourozence, rodiče i další známé. 

Několik poznatků: 

        - PET láhve sešlapujme a odšroubovávejme víčka 

        - z "PETek" Kubík, Jupík sundávejme plastovou PVC folii 

        - nevhazujme do kontejnerů to, co tam nepatří 

        - do kontejnerů na plasty patří i TETRAPACKY  

        - vyplachovat (umývat) plastové kelímky (jogurt, máslo, …) – ano, spotřeba vody oproti  

                       WC je minimální 

        - po městě jsou již i nové kontejnery na kovové i Al obaly (nápoje) - šedivá barva 

        - zrcadlo nepatří do skla 

        - když nevíme kam s kterým odpadem - ŘEŠENÍM JE SBĚRNÝ DVŮR 

 

 

 
 

 

 

GEOMAG … duben 2019 
 

Žáci prvního stupně si mohli vyzkoušet kreativní 

práci se stavebnicí Geomag. Přijela k nám paní, 

která dovezla pro každého žáka podložku a 

krabici plnou jednotlivých dílů, také vzory, 

předlohy, co mohou žáci stavět. Bavilo to žáky 

všech ročníků. 
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Čarodějná nebo modrá škola? 
 

Dnes určitě čarodějná!  

Přízemí naší školy se proměnilo v čarodějnou školu, kde vyučovaly čarodějnice různého 

vzezření čarodějné předměty. Zvládnout zaklínadlo BABY JAGY, najít v čarodějném obydlí 

10 rozdílů, vyrobit vlastní čarodějnici, rychlostní let na koštěti, překonat odpor k chlupatým 

příšerám a najít požadovanou věc podle hmatu, hod bramborou do čarodějného kotle, běh 

s pavoukem přes překážky a tomu všemu předcházelo společné čtení vrchních čarodějnic o 

FILIPOJAKUBSKÉ NOCI. 

 

Odměnou bylo získání 

OPRÁVNĚNÍ 

K POUŽÍVÁNÍ 

KOŠTĚTE 

K LETECKÝM 

ÚČELŮM za zpěvu 

čarodějných písní a 

divokého tance.   
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Zájezd do Anglie … 6. – 12. 5. 2019 
 

Ve dnech 6. - 12. 5. 2019 žáci 6. - 9. tříd (spolu se žáky sousední ZŠ) a 4 p. učitelky 

absolvovali zájezd do Velké Británie. Na kontinentě zahajovali u Atomia v Bruselu, dále 

navštívili Bruggy s vyhlídkovou plavbou na lodičkách. Po přenocování ve Formuli 1 v Calais 

druhý den ráno trajektem odpluli na Britské ostrovy. Zde na ně čekalo městečko Rye, křídové 

útesy Beachy Head u Eastbournu, Brighton a jeho Sea Life Centre. V následujících dnech 

navštívili Warwick Castle, Stonehenge, Windsor Castle, Oxford a zde oblíbený obchod 

Primark, dále Salisbury Cathedral. Před odjezdem celý den pobyli v Londýně, viděli všechny 

důležité památky a projeli se londýnským metrem, doubledeckerem, lodní MHD a 

samozřejmě nechyběl pohled na Londýn z ptačí perspektivy – z London Eye. Celkem 

nachodili cca 25 mil, z toho 9,5 míle po Londýně. Okusili kromě sněhu a náledí všechny 

druhy počasí. Bez ohledu na jakoukoliv vzdálenost se už cestou k trajektu všichni těšili domů. 
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„Program se mi líbil, ale podle mě jsme hrozně spěchali. V rodině to bylo báječné. Krásně se 

o nás postarali. Nejvíce se mi líbilo London Eye, Windsor Castle, Stonehenge a Oxford.“ 

                                                                                                            Lenka Hochbergrová, 9.B 

„Cestou do Anglie jsme se stavili v Bruselu, kde se mi moc líbilo. Spali jsme ve Francii a brzy 

ráno jsme vyrazili trajektem do Anglie. Večer jsme přišli do rodin, my jsme dostali dobrou 

rodinu. Další den jsme jezdili po památkách. Zájezd byl hezký, ale dlouhá cesta autobusem.“ 

                                    Aneta Pechancová, 9.B 

„Zájezd se mi moc líbil, i když jsem byla v Anglii poněkolikáté. Poznala jsem mnoho nových 

míst. Podobně jako před čtyřmi lety se mi líbilo v hostitelské rodině.“   

                                       Anna Bednářová, 9.B 

„Pobyt v Anglii byl velmi zajímavý a zábavný. Nejvíce se mi líbilo u Stonehenge a na Beachy 

Head. Nejméně mě bavil Oxford, přišel mi obyčejný. Viděli jsme toho opravdu dost. Jsem se 

zájezdem spokojená.“                                                                                Nikol Horáčková, 9.B 

„Mně se tam moc líbilo a klidně bych jela znovu. Nejhezčí místo pro mě asi bylo Beachy 

Head. Negativem bylo, že jsme měli málo času na ty památky a pořád jsme někam spěchali.“ 

                         Nikola Rejmanová, 9.A 

„Strašně se mi tam líbilo a nejvíce na London Eye a na Křídových útesech. V Anglii se mi 

také hodně líbila krajina.“                                                                         Eliška Netíková, 9.A 

 

„Bylo to super. Nejvíce se mi líbilo na lodičkách v Belgii a na hradě Warwick.“  

         Karolína Klementová, 9.A 

 

„V Londýně jsme se svezli dvoupatrovým autobusem a byli jsme na London Eye, odkud byl 

úžasný výhled na Londýn. Potom jsme čekali na loď, která nás odvezla k autobusu. 

V rodinách na nás byli hodní a vařili dobře.“                                            Michal Macek, 7.tř. 
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Další uskutečněné akce a exkurze, které jsou v našem ročním programu „nastálo“: 

 

Exkurze do Terezína 25. 4. 2019     9. třídy 

 

Pohodáři  …. 14. 5. 2019         5. – 9. třídy … cestovatelský audio-video program  

 

Vitamínový den na 1. stupni … 16. 5. 2019 

 

Pasíčka - přírodovědná soutěž … 16. 5. 2019       zástupci 6.-8. tříd …10.-14.místo 

 

Návštěva České národní banky … 21. 5. 2019      9. třídy 

 

 

Exkurze do firmy Contipro … 23. 5. 2019 
 

Dobrovolníci z devátých tříd vyrazili ve čtvrtek 23. května na exkurzi do firmy Contipro v 

Dolní Doubrouči. Firma se zabývá mimo jiné výrobou a distribucí kyseliny hyaluronové. Žáci 

měli možnost vidět na vlastní oči, jak funguje chemicky zaměřená firma. Rozšířili si tak svůj 

obzor o další možnosti na trhu práce. Žáci prošli třemi laboratořemi, ve kterých si mohli něco 

i prakticky vyzkoušet. Ačkoliv šlo o poměrně odborný výklad, exkurze se jim líbila a 

doporučili by ji i deváťákům příští rok.   

 

        

 

Pasování nových čtenářů … 28. 5. 2019 

 

Městská knihovna Litomyšl pořádá 

každoročně pro žáky prvních tříd nádherné 

PASOVÁNÍ NA ČTENÁŘE. I prvňáčci naší 

školy měli tu čest se této akce zúčastnit.  

Po několikaměsíční náročné školní práci a 

bezchybném splnění úkolů na stanovištích  

v knihovně byli žáci povýšeni na ČTENÁŘE, 

odměněni krásnou knihou a průkazkou  

do knihovny.  
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Vodácký víkend 9. tříd … Sázava … 24. -26. 5.2019 
 

Dne 24. 5. žáci 9. tříd odjeli na řeku Sázavu. První den odjeli z České Třebové až do Zlenic. 

Tam si postavili stany u řeky, večer si zazpívali u ohně a šli spát. 

   Druhý den ráno si sbalili stany a připravili kánoe. Přijel pan instruktor s instruktorkou a 

řekli jim pravidla k tomu, jak se na vodě chovat a něco o bezpečnosti. Jakmile bylo vše 

potřebné řečeno, mohli vyplout. 

   Po cestě si sjeli pár jezů a užívali si sluníčka, poté se všichni v pořádku dostali až do Týnce 

nad Sázavou. V Týnci si znovu postavili stany a šli fandit našemu hokejovému týmu. Po 

dlouhém dni šli všichni spát. 

   Třetí den se sbalili a vypluli na kánoích zdolat všechny peřeje a jezy. Nakonec se vrátili 

všichni v pořádku domů. 

 

 

 

Malá technická univerzita – květen, červen 2019 
 

Malá technická univerzita pro 1. a 2. třídy se uskutečnila na naší škole v květnu a červnu. 

Projektové dopoledne plné rozličných a tematicky navzájem provázaných činností žáky velice 

zaujalo a nejen je! 

 

V první části, ve třídě, se hravou 

formou seznámili s mapou, její funkcí, 

měřítkem a legendou. Naučili se na 

mapě vyhledávat a poznávat objekty 

důležité pro obslužnost města. 

Následně si společně vytvořili z lega 

svůj model, který ve skupinách 

zakreslili do map.  

 

Druhá, venkovní, část projektu byla 

pohybově zaměřená. Jednotlivé 

skupiny si svou fyzickou zdatností a 

obratností získávaly barevné žetony, 

které po uplynutí časového limitu 

proměnily za značky objektů důležité 

pro jejich mapu.  

 

Tento projekt, zaměřený na rozvoj 

matematického vnímání 3D prostoru, 

logiku, kombinatoriku i v neposlední 

řadě finanční gramotnost, shrnul 

veškeré získané poznatky z výuky a 

žákům komplexně ukázal propojení 

teorie s praxí, tudíž byl pro žáky 

velikým přínosem. Určitě bychom 

přivítali další navazující projekt 

v příštím školním roce. 
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Sportovní kurz „Přežití“ ….. 16. – 22. 6. 2019  Hluboká-Březiny 
 

Sportovní týdenní kurz pořádá naše škola pravidelně pro žáky osmých tříd. 

Po cyklistickém přesunu, ubytování a rozdělení do družstev následoval během týdne boj mezi 

jednotlivými týmy. 

Soutěžilo se ve střelbě, v jízdě na kánoích, v plnění zdravotnických soutěží, v přelézání 

vysokých lanových překážek, ale samozřejmě také v úklidu a při nočních hrách. 

Na konci kurzu si ze závěrečného hodnocení každý odnesl cenu, někteří i hodnotnější. 

Týden uběhl jako voda a žáci se znaveni, ale plni zážitků vrátili domů. 
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Školní družina 
 

   Do školní družiny bylo zapsáno celkem 95 dětí (1. - 4. tř.), které byly rozděleny do čtyř 

oddělení. Všechna oddělení spolu úzce spolupracují a plní akce, které jsou v ročním plánu. 

   V tomto školním roce jsme ve školní družině zahájili činnost zájmových skupin. Každou 

skupinu jsme sestavili z dětí, které v daném zaměření mají co skupině nabídnout. Postupně 

nám vznikly skupiny: divadelní spolek „Kluci a holky z pohádky“, taneční skupina „Modré 

hvězdy“, mediální skupina „Zvonílci“, tvořivá skupina „Šikulky“ a sportovní skupina 

„Sporťáci“. Každá zájmová skupina se zdokonalovala v daném oboru, děti trénovaly na 

vystoupení, které předvedly rodičům vždy na konci pololetí. Výsledná práce zájmových 

skupin byla prezentována i na dopoledních akcích pro mateřské školky. 

   Tento školní rok se školní družina zaměřila na spolupráci s mateřskými školkami. Celkem 

čtyřikrát přišly děti z mateřských škol na dopolední akci pořádané školní družinou. Na konci 

září děti shlédly divadelní představení „Cesta kolem světa“ a plnily úkoly na zábavných 

stanovištích. V listopadu bylo připraveno sportování ve sportovní hale, v lednu si děti 

vyzkoušely, jaké je se učit ve škole, a v březnu byla připravena akce „Hrajeme si spolu“. 

   Školní družina má každý rok jiné téma. Letošní rok byl pohádkový. Pohádky jsme četli, 

malovali, hráli, vymýšleli, tvořili, natáčeli,……. 

Na začátku školního roku děti malovaly svoji nejoblíbenější pohádku nebo pohádkovou 

postavu. Díky krásným obrázkům vznikla výstava ve vestibulu školy. 

V měsíci říjnu jsme ve školní družině besedovali na téma „kladný a záporný hrdina“ 

v pohádkách. Vznikly tak projektové dny, kde si děti samy řešily klady a zápory vzniklých 

sporů, mohly si vyzkoušet, jak vyřešit spor mezi kamarády nebo správně určit povahové rysy 

svého kamaráda. 

Druhá polovina podzimu je ve školní družině ve znamení příprav na zimní výzdobu. Letošním 

tématem byla pohádka „Ledové království“. S dětmi jsme se věnovali výtvarným a 

rukodělným činnostem. Vznikla tak krásná ledová výzdoba, která byla prezentována na 

vánočním vystoupení. 

Letošní zima nám přála, proto jsme se s dětmi věnovali také zimním spotům. 

Únorový karneval je ve školní družině tradicí. Děti se převlékly za malé čaroděje a nastoupily 

do čarodějnické školy „Harry Potter“. Nechyběla hlavní síň, létání na koštěti, hraní 

Famfrpálu, ale hlavně sbírání bodů pro svoji kolej. 

V jarních měsících se připravujeme na květnové vystoupení pro maminky. Děti trénují 

divadelní pohádku, připravují taneční vystoupení a vyrábějí přáníčka. 

V dubnu proběhla v 

lesoparku akce nazvaná 

„čarovný les“. Děti měly za 

úkol rozšifrovat tajenku a 

pomoci malé čarodějnici 

najít poklad. 

Závěr školního roku je 

věnován vystoupením a 

akcím, kde se prezentuje 

celoroční práce s dětmi. 

V květnu se uskutečnilo 

vystoupení pro maminky a 

na konci června „Předávání 

štafety“, které je určeno 

budoucím prvňákům. 
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Školní klub    
 

Ve školním roce 2018 – 2019 pracovalo v našem školním klubu 159 žáků v 10 

zájmových útvarech, z tohoto počtu bylo 16 žáků z jiných škol. Průměr žáků na jeden kroužek 

činí  15,9 osob. Nejvíce zájemců pracovalo v kroužcích programování robotů, turistickém a 

keramiky. 

 

Hodnocení kroužků: 

 Turistický kroužek - je zaměřen na pobyt  a pohyb v přírodě, poznávání okolí, 

výlety. Zvládnutí základních aktivit spojených s turistikou, jako je práce s mapou, 

buzolou, poznávání rostlin, živočichů, kulturních a historických míst ČR.  V lednu se 

uskutečnil tradiční výlet do Prahy, kde jsme navštívily Muzeum Policie a Náprstkovo  

Muzeum. 

 Řezbářský kroužek - v kroužku se zájemci učí práci se dřevem, jeho opracováním a 

povrchovou úpravou. Pro výrobu jednotlivých výtvorů používají základní řezbářské 

nože a dláta, pilníky a pily. Díky tomuto vybavení a jejich šikovnosti vznikají drobné 

šperky, lžíce, misky a různé plastiky. V tomto kroužku získávají kladný vztah ke své  

práci a práci ostatních. 

 Kroužek keramiky  I. a II. - je zaměřen na získání základních dovedností a 

vědomostí při práci s keramickou hlínou, povrchovou úpravou „díla“ a radosti 

z vlastního vytváření. Práce v kroužku podporuje i jemnou motoriku a fantazii 

jednotlivých členů. Nadaným a šikovným dětem je tento kroužek  odrazovým 

můstkem pro práci ve specializovaných kroužcích  ZUČ a SVČ Litomyšl. 

 Kroužek vaření - je zaměřen na přípravu základních pokrmů, polévek, dezertů, salátů 

a zvládnutí  technologických postupů při přípravě jídel. Zájemci se v kroužku učí 

stolování, předkládání pokrmů, hygieně v kuchyni a pořádku v kuchyni jak při 

přípravě tak i po vaření, kdy provádějí úklid pracoviště.  Po absolvování kroužku jsou  

členové ZÚ schopni samostatně připravit jednoduchý pokrm. 

 Digitální fotografie - v tomto kroužku se zájemci o fotografii a fotografování učí 

základům fotografování,  zpracování a úpravě jednotlivých fotografií a jejich 

archivaci. V průběh školního roku se zájemci seznámí s jednotlivými druhy fotografie 

(portrét, krajina, detail, makro, …), pořizují studiové snímky a v různých programech 

na úpravu fotografií tyto snímky upravují. Na závěr roku své snímky prezentují na 

klubové výstavce svých děl. 

 Kroužek stolních a deskových her - zde je pro zájemce o klasické stolní a deskové 

hry připraveno více jak 400 různých her, které si členové kroužku v průběh roku mají 

možnost vyzkoušet, zahrát či jim poslouží jako motivace při tvorbě vlastních her. Zde 

v kroužku se rozvíjí fantazie dětí,  upevňují se  matematické znalosti a dovednosti a 

především se při hraní těchto her učí logickému myšlení. V rámci tohoto kroužku je 

pravidelně uskutečněn víkend her pod názvem  44 HH (44 hodin hraní). 

 Kroužek malých debrujárů – ve spolupráci s Asociací malých debrujárů ČR pracuje 

tento kroužek  ve školním klubu. Zájemci o přírodní vědy, fyziku, biologii se formou 

hravých pokusů se seznamují se základy výzkumu  a zpracovávají své jednoduché 

úkoly ze jmenovaných oblastí. Své poznatky se učí prezentovat před ostatními  a 
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širokou veřejností.  Členové ZÚ pravidelně jezdí na letní tábor AMD ČR, kde pracují 

na dlouhodobých výzkumech a pozorováních. 

 Rybářský kroužek - pro zájemce o rybářský sport a rybolov, v kroužku se jednotliví 

zájemci připravují na složení rybářských zkoušek a získání rybářského lístku pro lov 

ryb v jednotlivých rybářských revírech.  Při přípravě se seznamují s druhy ryb, 

rybolovnou technikou, legislativou  a učí se k dobrému vztahu k přírodě.  Po složení 

zkoušek jsou oprávněni k lovu ryb a na vycházkách k vodě se snaží získané vědomosti 

a dovednosti uplatnit v praxi. Jednotliví členové se pravidelně zúčastňují rybářských 

závodů a zde obsazují přední místa. 

 Kroužek robotiky - je zaměřen na konstrukci a programování robotů, kroužek je 

vybaven celou řadou robotických stavebnic a pod vedením zkušeného vedoucího se 

členové učí, jak sestrojit robota a jak jej naprogramovat k plnění daných úkolů. 

Členové kroužku se pravidelně zúčastňují  celé řady soutěží v konstrukci a 

programování robotů, v těchto soutěžích se pravidelně umisťují na prvních místech 

v rámci ČR. V kroužku pravidelně probíhají klubové postupové soutěže v robotické 

kopané a sumu. 

 

Pro nejlepší členy z jednotlivých kroužků je v červnu každého roku připraven třídenní 

program na turistické základně v Budislavi. Zde při tomto setkání se navzájem seznámí 

s činností v jednotlivých kroužcích a společně pracují na daném vědeckém výzkumu nebo 

problému. 

 

 

 

 

 

i)  Údaje o výsledcích inspekce 
 

   Kontrola ČŠI na základě oznámení stěžovatele na Státní zastupitelství ve Svitavách ohledně 

podezření, že byl na škole spáchán trestný čin útisku a omezování osobní svobody. 

   Dne 23. 4. 2019 byla na škole provedena kontrola ČŠI (školní inspektoři Mgr. Machková a 

ing. Černý) ohledně školního řádu. Stěžovatel z Kladna  na základě přečtení článku ve 

Svitavských novinách Třída bez mobilů a s tělocvikem navíc podal na školu trestní oznámení 

v sedmi bodech školního řádu. Vše bylo s ČŠI projednáno, a zatímco ve 4 bodech byla 

shledána stížnost nedůvodná, ve třech bodech bylo škole doporučeno provést drobné úpravy 

ŠŘ. To bylo provedeno, i když právnička MÚ Litomyšl Mgr. Zimová neshledala žádné 

porušení školního řádu. Také Město Litomyšl zastoupené starostou Mgr. Brýdlem vyjádřilo 

škole v tomto směru podporu. Bylo konstatováno, že na škole žádný útisk neexistuje, rodiče 

s uvedenými opatřeními, která byla zavedena v rámci ochrany zdravého životního stylu dětí,  

souhlasí, to bylo potvrzeno i zástupci rodičů ve školské radě. V tomto duchu bylo i 

projednáno v Radě Města Litomyšle. 
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j)  Základní údaje o hospodaření školy 

 

 

 

A. PŘÍJMY (údaje v tisících) 
 

Celkové příjmy         21.157 

 

- z toho KÚ – rozpočet        16.994 

        

- z toho MÚ - hala          1.050 

- z toho MÚ - škola provoz         1.486 

                     - ostatní (dotace…)                15 

 

- ostatní příjmy             1612 
 

 

B. VÝDAJE (údaje v tisících) 
 

Celkový výdaje         21.157 

 

1. Investiční výdaje                 0 

 

2. Neinvestiční výdaje        21.157 

- z toho mzdové prostředky       13.413 

- z toho sociální a zdravotní pojištění, FKSP, nemocenské     4.742 

- z toho učební pomůcky             183 

- z toho ostatní výdaje          2.819 
  

 

C. ROZDÍL                             0 

- hospodářský výsledek roku 2018                 0 
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k) Údaje o zapojení školy do rozvojových a mezinárodních programů 
 

 

Projekt EDISON  … 17. – 24. 2. 2019 
 

Tímto Edisonem jsme dovršili čtyřleté období, kdy k nám kromě jiného zavítali stážisté z 

Brazílie, Ruska, Malajsie, Kazachstánu, Tchaiwanu a Pákistánu. Nejčastěji k nám jezdily 

Číňanky (byly tu každý rok, tedy 4x), naopak jsme také měli nahlášeného Egypťana, Alžírce a 

Italku, ale ti z rozličných důvodů nakonec nedorazili.  
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Nejprve se s našimi hosty setkaly děti z rodin, které budou stážisty ubytovávat, a to v neděli 

večer. 

V pondělí v 8 hod. jsme projekt slavnostně zahájili v aule za přítomnosti starosty města pana 

Daniela Brýdla. Všichni žáci školy se zde setkali se zahraničními studenty – stážisty, kteří se 

jim krátce představili. 

V pondělí, úterý, čtvrtek a pátek pak každý ze stážistů navštívil každou skupinu našich žáků, 

rozdělených podle toho, jak chodí na angličtinu. Starší žáci si vyslechli každého ze stážistů, ti 

nejmladší jen některé vybrané. 

Podle vlastního zájmu byla vybrána skupina 6 starších žáků, kteří stážisty doprovázeli na 

oběd. 

Ve středu se v aule uskutečnilo setkání tzv. Global Village, kde si každý ze stážistů představil 

to specifické, co je charakteristické pro jeho zemi. Zde měly všechny děti možnost se potkat 

se všemi stážisty. 
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Kromě našich žáků se do projektu zapojili i žáci tří okolních venkovských škol, které o to 

projevily zájem (České Heřmanice, Osík, Němčice). 

Každý den na odpoledne měli zahraniční studenti naplánovaný program, ale zároveň měli 

dost prostoru na pobyt v rodinách, jednak aby si odpočali, jednak aby také pokonverzovali s 

našimi žáky - ubytovateli. 

Pondělní odpoledne bylo věnováno vycházce po Litomyšli s klavírním vystoupením Arie 

Zhou Zhou z Číny na zámku. 

V úterý studenti s rodinami návštívili Andrlův chlum a grilovali na statku ve Sloupnici. 

Ve středu po Global Village proběhlo krátké posezení u českého piva U Medvěda a pak jeden 

z nejkrkolomnějších vrcholů akce - lyžování v Přívratě! 

Na čtvrtek Savčukovi připravili program v Kart-aréně. 

 

Velké poděkování patří všem, kdo se na akci podíleli. Stážistům za jejich milé vystupování, 

všem zaměstnancům školy, kteří se museli na celý týden přizpůsobit jinému režimu, ale 

především hostitelským rodinám, na nichž ležela hlavní tíha zodpovědnosti i starostí. 

V pátek pak studenti své účinkování na škole ukončili a odjeli na další štaci… 
 

 

 

Implementace krajského akčního plánu Pardubického kraje (projekt I-KAP) - 

šk. rok 2018/19 
 

Naše škola je zapojena do projektu Implementace krajského akčního plánu Pardubického 

kraje, konkrétně jeho klíčové aktivity č. 2, která nese název Podpora polytechnického 

vzdělávání. Cílem této aktivity je vznik sítě středních a základních škol, které budou 

vzájemně spolupracovat na podpoře polytechnického vzdělávání prostřednictvím tematicky 

zaměřených projektových dnů a kroužků pro žáky základních a středních škol. Na přípravě 

aktivit budou společně spolupracovat pedagogové ze SŠ i ZŠ. Naše škola na tomto projektu 

spolupracuje s Gymnáziem Aloise Jiráska v Litomyšli. Projekt je spolufinancován Evropskou 

unií v rámci Operačního programu Výzkum, vývoj a vzdělávání. 

 

Partneři projektu: 

Regionální rozvojová agentura Pardubického kraje 

Centrum celoživotního vzdělávání - zařízení pro DVPP Pardubického kraje 

Centrum uznávání celoživotního učení Pardubického kraje, o. p. s. 

Předpokládané celkové náklady na projekt: 87 958 205,95 Kč 

 

Trvání projektu: 1. 2. 2018 - 31. 12. 2020 

 

Klíčové aktivity realizované v rámci projektu: 

Řízení projektu 

Podpora polytechnického vzdělávání 

Podpora čtenářské a matematické gramotnosti 

Rozvoj kariérového poradenství 

Tvorba školské inkluzivní koncepce Pardubického kraje 

 

První setkání – fyzika 

V rámci tohoto projektu 30. dubna navštívila třída 8. A kroužek připravený v rámci výše 

uvedeného projektu. 

Vedoucí kroužku Jan Šlégr připravil velmi zajímavou dvouhodinovku na téma elektřina. 

Nejdříve seznámil žáky s teorií ohledně elektrického pole, nebezpečnosti elektřiny, s několika 
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základními vzorečky a dalšími důležitými tématy. K základním demonstracím sloužil 

elektrostatický přístroj. Žáci viděli elektrický výboj a přístroj používali na různé pokusy. 

Pomocí žákovské soupravy pro práci s elektřinou si vyzkoušeli použití plochých baterií, 

žárovek a diod v žákovských sadách. Na závěr jim pan Šlégr ukázal trubice s nižším tlakem a 

jejich rozsvícení pomocí Teslova transformátoru. 

 
 
Druhé setkání - chemie 

7. května navštívila třída 8. B kroužek připravený v rámci výše uvedeného projektu.  

Vedoucí kroužku Petra Jaklová připravila práci s mikroskopem a stereolupou. Nejdříve 

seznámila žáky se zásadami bezpečností práce, s postupem práce a obsluhou přístrojů. 

Následovala vlastní práce s přístroji. Během pozorování se častokrát ozval výkřik a slova 

údivu. 

 
Žákům 8. A i 8. B se dvouhodinovka F i CH velmi líbila a byli velmi překvapeni, že už je 

konec. 
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l) Údaje o zapojení školy do dalšího vzdělávání v rámci celoživotního     

     vzdělávání 
 

   Učitelé věnovali 12 dní svému samostudiu, sebevzdělávání a studiu odborných materiálů. 

 

 
m) Údaje o předložených a školou realizovaných projektech financovaných    

      z cizích zdrojů 

 
Modráskovy šablony 
 

Z prostředků ESF jsme v uplynulém školním roce financovali aktivity, o které jsme zažádali 

v rámci tzv. Šablon I. Tento projekt byl rozepsaný na dva školní roky 2017/19. Celková 

částka, na kterou máme z peněz EU nárok, je 828 631,-Kč. Za první školní rok jsme splnili 

zhruba ¾ povinných výstupů, takže na následující školní rok zbývá menší část. Pokud jde o 

náplň, tak jsme pracovali v následujících činnostech (aktivitách, šablonách) :  

1. Doučování žáků s výukovými problémy 

2. Práce školního asistenta na poloviční úvazek 

3. Kroužky logiky a deskových her + kroužek čtenářský 

4. Tandemová výuka 

5. Spolupráce pedagogů 

Všechny tyto aktivity probíhaly podle plánu, v tomto školním roce pokračovala práce školní 

asistentky, byla splněna druhá polovina tandemových hodin a pokračovalo doučování 8 

skupin žáků s výukovými problémy. 
 

 

 

 

 

n) Údaje o spolupráci s odborovou organizací 
  

Odborová organizace plnila ustanovení Kolektivní smlouvy uzavřené dne 11. 1. 2018.  

Její členové navštívili bývalé zaměstnance při životních jubileích – p. Růžena Novotná – 80 

let a p. Irena Vaňásková – 85 let, Luděk Franěk. Odborová organizace zajišťovala občerstvení 

při společných setkáních důchodců a zaměstnanců školy (Den učitelů), hradila jízdné a vstup 

na muzikál Čas růží v Praze, uspořádala předvánoční soutěž v lovení kaprů.Jako každý rok se 

účastnil zástupce odborové organizace p. Iva Kabrhel  třídenního odborového školení v Ústí 

nad Orlicí. 

 

 
 

 

V Litomyšli 29. 8. 2019 
 

 

 

……………………………….                                                   ……………………………… 

Kamila Voříšková, zást. ředitele                                                    Pavel Jirsa, ředitel školy 

Jana Tláskalová, zást. ředitele 


